
Gostynin, 28 lutego 2018r. 

 

Pan/i 

…………………………………… 

 

Zapraszam na XLI Sesję Rady Gminy Gostynin, która odbędzie się w dniu 9 marca 2018r. o 
godz. 14.00 w Szkole Podstawowej w Lucieniu. 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad,  

- wnioski do porządku obrad. 

2. Interpelacje i zapytania radnych. 

3. Sprawozdanie Wójta z działalności za okres międzysesyjny i z realizacji uchwał Rady 
Gminy Gostynin. 

4. Informacja Przedstawiciela Kasy Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego (KRUS) w 
zakresie ubezpieczenia społecznego rolników i bezpieczeństwa pracy w gospodarstwach 
rolnych. 

5. Informacja Przedstawiciela Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Gostyninie - 
Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego z siedzibą w Warszawie Oddział Płock 
(ODR) w zakresie składania wniosków o dopłaty bezpośrednie oraz płatności obszarowe 
przez producentów rolnych (e-wniosek Plus). 

6. Informacja Przedstawiciela Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w zakresie 
wniosków o przyznanie płatności za 2018 rok. 

7. Informacja Dyrektora Gminnego Centrum Kultury i Tradycji Wsi Gminy Gostynin z realizacji 
zadań statutowych w minionym roku. 

8. Informacja Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej o realizacji zadań 
statutowych w minionym roku. 

9. Przyjęcie sprawozdania z realizacji ustawy o wspieraniu rodziny i systemie pieczy 
zastępczej za rok 2017 oraz wykaz potrzeb związanych z realizacją zadań w Gminie 
Gostynin. 

10. Przyjęcie sprawozdania z działalności Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego w 
Gostyninie ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie na terenie Gminy Gostynin za 2017 
rok. 

11. Przyjęcie sprawozdania z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Gostynin. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie: zmiany imienia Szkoły Podstawowej im. Leona 
Kruczkowskiego w Zwoleniu. 



13. Podjęcie uchwały w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów rolnych 
stanowiących działkę nr 49 o pow. 1,03 ha we wsi Skrzany gm. Gostynin. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów stanowiących 
część działki nr 112 o pow. 30m2 we wsi Lucień gm. Gostynin. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów rolnych 
stanowiących działkę nr 406 o pow. 0,19 ha we wsi Krzywie gm. Gostynin. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie: Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Gostynin na rok 2018. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie: podziału Gminy Gostynin na okręgi wyborcze oraz ustalenia 
ich granic, numerów i liczby radnych wybieranych w każdym okręgu. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie: wyboru sołtysa sołectwa Zaborów Stary-Stanisławów oraz 
wyznaczenia terminu przewodniczącego zebrania. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie: rozpatrzenia skargi Barbary i Henryka Kompa na działalność 
Wójta Gminy Gostynin. 

20. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr 246/XXXVIII/2017 Rady Gminy Gostynin z dnia 
18 grudnia 2017 r. w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gostynin. 

21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Budżetową Gminy Gostynin na 2018 rok. 

22. Informacja Przewodniczących komisji o realizacji wniosków komisji. 

23. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

24. Przyjęcie protokołu, z poprzedniej sesji. 

25. Sprawy różne i wolne wnioski. 

26. Zakończenie obrad Sesji.      

    Przewodniczący Rady Gminy  

  Tomasz Bronisław Lewandowski       

     

Na podstawie art.25 ust.1 pkt 3 ustawy z 8 marca1990r. o samorządzie gminnym (tekst jedn. Dz. U. z 2017r., poz. 1875, 2232, z 2018r. 
poz. 130) pracodawca obowiązany jest zwolnić radnego od pracy zawodowej w celu umożliwienia mu brania udziału w pracach 
organów gminy. 

 

 

 

 

 

 

 

 



Protokół 

z obrad XLI Sesji Rady Gminy Gostynin, 

z dnia 9 marca 2018 r. 

 

 

Stan Rady Gminy  - 15 radnych 

Obecnych  - 15 radnych  

Lista obecności radnych w załączeniu. 

Zaproszeni i goście w/g listy obecności. 

 

W sesji udział wzięli: 

1. Wójt Gminy – Edmund Zieliński 

2. Z-ca Wójta Gminy – Andrzej Szyszka 

3. Sekretarz Gminy – Marzena Bulińska 

4. Skarbnik Gminy – Patrycja Rosa 

5. Kierownik SO - Krzysztof Czerwiński 

6. Prezes ZK- Paweł Czarnecki 

7. Kierownik GOPS – Magdalena Dołęga 

8. Przewodnicząca GZI – Małgorzata Krukowska 

9. Kierownik BP ARiMR – Grzegorz Raciborski 

10. Kierownik BP KRUS – Romuald Sarzała 

11. Kierownik ODR – Marzena Strelczuk 

 

Do punktu 1-go. 

Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.  

Otwarcia sesji o godz. 14.05 dokonał Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław 

Lewandowski. Powitał Radnych, Wójta Gminy, Z-cę Wójta, Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy, 

Prezesa ZK, Kierowników Referatów Urzędu Gminy, przedstawicieli poszczególnych referatów, 

Sołtysów oraz media i wszystkich obecnych.  

Na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność i rozpoczął obrady. 

 

Do punktu 2-go.  

Interpelacje i zapytania radnych. 

 

Radna Jolanta Sulma zgłosiła 2 interpelacje:  

1. Ja chciałam zapytać Pana Wójta o taką sprawę, że w grudniu prosiłam Pana o remont świetlicy w 

remizie w Skrzanach, ciąg dalszy i Pan mi obiecał pieniądze, nawet nie małe. Minął miesiąc 

styczeń, luty, jest już połowa marca i nic się nie dzieje, a strażacy dopytują się, co mogliby zrobić, 

no bo nie ma pieniędzy? Chciałabym wiedzieć, co mam z tym zrobić, czy będzie jakieś 

dofinansowanie z zewnątrz dla tej jednostki? Chciałabym też nadmienić to, że jest wyremontowana 

sala w środku wygładziowana i z racji tej wilgoci, która jest przez pół roku i nadal jest podlewana 

ta remiza z zewnątrz, ta gładź niestety zaczyna odchodzić, dlatego prosiłabym, może o suszenie 

tego w jakiś sposób, żeby uratować to, co tam było już zrobione i wydane tyle tych pieniędzy.  

2. Druga interpelacja jest też związana z miejscowością Skrzany, gdzie jest staw na skrzyżowaniu i 

ten staw podniósł też wody swoje opadowe i droga się opuściła i jest zalewana. Pan zarządca drogi 

już tam troszkę wysypał, ale to mało dał tego gruzu, ja bym prosiła, żeby dalej podnieść tą drogę. 

 

Radny Piotr Piotrowski zgłosił 1 interpelacje: 

1. Ja w imieniu swoim i Pana Sołtysa z Górek Pierwszych, mieszkańców Górek Pierwszych, 

chciałem zapytać się Pana Wójta, co za tym się kryje, że Pan już drugi raz nie odpowiada na 

interpelacje pisemne? Z tego miesiąca i z poprzedniego miesiąca.  

 



Radna Ewa Michalska zgłosiła 3 interpelacje: 

1. Panie Wójcie, ja prosiłabym o pismo do Starostwa Powiatowego w Gostyninie odnośnie drogi 

Solec-Wrząca o naprawę poboczy, jest bardzo niebezpiecznie, w jak najszybszym terminie, gdyż to 

pismo z Urzędu może będzie trochę inaczej potraktowane.  

2. Następnie prosiłabym bardzo Pana Wójta o odpowiedź dzisiaj na sesji odnośnie rozmów 

dotyczących działki w m. Solec, o której też już rozmawialiśmy? 

3. I sprawa inwestycji, czyli boiska, jak to wygląda? 

 

Do punktu 3-go. 

Sprawozdanie Wójta z działalności za okres międzysesyjny i z realizacji uchwał Rady Gminy 

Gostynin przedstawił Wójt Gminy Edmund Zieliński. 

Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu.  

Z zakresu inwestycji mam oczywiście przygotowane takie sprawozdanie, ale Państwo na ostatniej 

sesji życzyliście sobie w formie tabelarycznej, pozwólcie, że to sprawozdanie doślemy Wam w 

przyszłym tygodniu w okolicach wtorku, środy, na maila. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no oczywiście tak, tylko może 

jeszcze ktoś z Radnych miałby pytania, co do zakresu tego sprawozdania tabelarycznego. Bo ja np. 

mam taką propozycję ze swojej strony, już tak konkretnie, rzecz ujmując, co mnie bardzo 

interesuje, bo tam jest projekt, no żeby z tej tabeli wynikało, kiedy jest np. planowany przetarg na 

budowę drogi w Rębowie? I drugi taki termin, który mi się nasuwa, np. na kiedy planowany jest 

przetarg na budowę dróg z funduszu sołeckiego, w części tam powiedzmy tych dwóch okręgów 

Białotarsk- Górki jeżeli w Górkach coś takiego jest planowane. O takie chyba sprawozdanie nam 

chodzi. 

Radny Marek Balcerzak: ja myślałem, że będzie dzisiaj jakaś informacja Panie Wójcie, to bym 

prosił, żeby może chociaż Pan powiedział w dwóch trzech zdaniach ogólnie, powiedzieć, jaki jest 

stan realizacji na jakim etapie jesteśmy.  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: wszystkie drogi, wiadomo, wzmagaj wznowienia granic. Te 

wznowienia są już zlecone, są określone terminy na wznowienia. Powierzone to jest nie na jedną 

firmę, ale na trzy firmy, żeby to też przyśpieszyć, bo gdyby to robiła jedna firma, to wiadomo, że 

byłoby to dużo dłużej, a to są jednak 33 odcinki. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: bo to też chodzi o to, że działania 

są, to oczywiście my nie wątpimy, ale chodzi również o określenie czaso-okresu, które wynika 

jakby… 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: tak jak mówię szczegółowo te terminy podamy w takiej formie 

tabelarycznej wtorek-środa. Każdemu z Państwa. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no dobrze, jeżeli chodzi o tabele, 

to mnie się wydaje, że propozycja jest dobra. Ale, jeżeli Państwo macie jakieś inne propozycje, czy 

pytania to proszę. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: a jeszcze te z dodając, bo na forum sołtysów rozmawialiśmy o tym, 

żeby pokrótce przedstawić wykonane zadania inwestycyjne za rok 2017, w związku z tym, w 

dalszej części tego sprawozdania, chciałbym przedstawić sprawozdanie z wykonania inwestycji za 

rok 2017.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: też w formie tabelarycznej, czy..? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: nie, w formie prezentacji.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: acha. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: więc tak, w roku 2017 zrealizowanych było kilka takich większych 

inwestycji zacznę może od termomodernizacji. W tamtym okresie było głównie zrealizowanie 

termomodernizacji czterech szkół podstawowych.. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Panie Wójcie, ja przepraszam 

bardzo, ale, nie ma prawnika, nie chciałbym tutaj oczywiście ujmować Panu możliwości, ale 

sprawozdanie to dotyczy realizacji za okres międzysesyjny, a nie całego funkcjonowania za 2017 

rok. W tym momencie musze zapytać Radnych, czy tego sprawozdania chcą w taki sposób, w tym 



momencie wysłuchać, bo ja nie mam nic przeciwko temu, ale muszę pilnować porządku obrad.  

Radny Marek Balcerzak:  już dość obszerną mamy sesję dzisiaj. 

Radna Ewa Michalska: mamy zaproszonych gości. 

Radny Szymon Szczypawka: mamy gości z zewnątrz może, to sprawozdanie też byśmy poprosili 

na skrzynki mailowe.   

Radny Jerzy Węglewski: jakby była taka wola Państwa Sołtysów, to może i tak.. 

Radna Ewa Michalska: albo w sprawach bieżących. 

Radny Jerzy Węglewski: albo w sprawach różnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no właśnie, może w sprawach 

różnych, kto będzie miał jeszcze ochotę zostać. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: dobrze, nie widzę problemu. 

 

Do punktu 4-go. 

Informacja Przedstawiciela Kasy Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego (KRUS) w zakresie 

ubezpieczenia społecznego rolników i bezpieczeństwa pracy w gospodarstwach rolnych. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: Szanowni Państwo, chciałbym nie zanudzać Państwa, wiedzę, 

że jest presja czasu tutaj. Chciałem powiedzieć najważniejsze, najistotniejsze rzeczy, które tak sobie 

pomyślałem, że przydadzą się Państwu. Przypomnieć, może, komuś odnowić. Ubezpieczenie 

społeczne rolników reguluje ustawa z dnia 20 grudnia 1990 r. o ubezpieczeniu społecznym 

rolników. I tak wyróżniamy ubezpieczenie, wiadomo, ubezpieczeniu społecznemu rolników 

podlegają osoby prowadzące działalność rolniczą. Mamy obowiązkowe ubezpieczenia, tutaj 

podlegają osoby, które prowadzą działalność rolniczą na powierzchni gruntów powyżej 1ha. To z 

reguły jest wszystkim wiadomo. I nie podlegają innemu ubezpieczeniu społecznemu. Nawet taka 

osoba, która pracuje za granicą podlega ubezpieczeniu tam i też jest wyłączona z ubezpieczenia 

społecznego rolników. Również takiemu obowiązkowi podlegania jest małżonek tego rolnika i 

domownik. Małżonek pod warunkiem, że prowadzi wspólnie z mężem działalność rolniczą. Ale u 

nas się domniemywa, że małżonek po prostu tak samo podlega, chyba, że udowodni, że nie 

prowadzi tej działalności wspólnie z małżonkiem, nie zamieszkuje w tym samym gospodarstwie 

rolnym. Tutaj rolnik nie może sobie zrezygnować z takiego ubezpieczenia. W tym przypadku, gdy 

posiada grunty powyżej 1 ha i nie podlega innemu ubezpieczeniu. Ale mamy również możliwość 

ubezpieczenia się na wniosek, czyli takie dobrowolne się ubezpieczenie. Ono dotyczy tych 

rolników, którzy prowadzą działalność rolniczą na gruntach poniżej 1 ha. Nie powiedziane jest, ile 

ma być, czy to jest 5 arów, czy 10 arów, tutaj jest dowolność, że tak powiem. I tak samo może się 

ubezpieczyć małżonek takiego rolnika, który prowadzi działalność poniżej 1 ha i domownik.  

Radna Ewa Michalska: hektara przeliczeniowego. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: tak, mówię, ale nie dodałem, przepraszam. Dla mnie jest to tak 

oczywiste, ale oczywiście nie dla wszystkich. Jeszcze istnieje możliwość ubezpieczenia się, rolnik, 

który np. zaprzestał prowadzenia działalności rolniczej, albo oddał grunty do zalesienia, a podlegał 

ubezpieczeniu przez 12,5 roku, może dalej podlegać temu ubezpieczeniu, pomimo, że nie prowadzi 

tej działalności rolniczej. Tylko jeszcze dodam odnośnie tego ubezpieczenia na wniosek, czyli tego 

dobrowolnego, warunkiem podlegania temu ubezpieczeniu jest regularne opłacanie składek. 

Nieopłacenie składki w terminie powoduje, że traktujemy jako rolnik zrezygnowała z tego 

ubezpieczenia. To takie podstawowe zasady, bo nieraz ludzie, rolnicy nie wiedzą, dopytują się. Też 

nie chcę tutaj za dużo szczegółów, w szczegóły wchodzić, bo to są podstawowe zasady, od których 

oczywiście są odstępstwa, to rolnik musi udowodnić pewne rzeczy. Nie wiem, czy Państwa 

interesuje tutaj akurat w tej gminie, ale to nie są jeszcze żadne przepisy prawa, tylko to jest projekt 

odnośnie rolników sezonowych.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no bardzo, bo to jest ważne. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: tak? Ja mówię to w wersji takiego komunikatu, gdzie nie ma 

jeszcze przepisów, bo nie ma jeszcze uchwalonej ustawy, ale chciałbym przybliżyć, co proponuje 

Rząd. Tu chodzi o to, że to ma dotyczyć tylko.., ma powstać nowa umowa pomocy przy zbiorach. 

To ma się tak nazywać. To dotyczyć ma podobno 500tys. osób.  



Radna Ewa Michalska: a kiedy może wejść ta ustawa? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: Rząd planuje to do końca kwietnia, żeby już weszło, żeby już 

się uprawomocniło. 

Radna Ewa Michalska: bo to by ułatwiło w związku z zatrudnianiem w rolnictwie, bo jest 

utrudnione. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: wiecie Państwo, ja tak mówię, ale nie wiadomo, czy nie będzie 

nowelizacji jakiejś, czy Sejm nie zmieni czegoś tam w tym projekcie. Tylko, żeby nie było, że ja coś 

powiedziałem, że to obowiązuje. I tak wysokość składki na takie ubezpieczenie, bo to ma być 

ubezpieczenie wypadkowe, chorobowe i macierzyńskie. I taki rolnik zatrudniający osobę do 

pomocy przy zbiorach będzie mógł ubezpieczyć tą osobę w KRUS-ie, nie w ZUS-ie. Tak jak dzisiaj 

to funkcjonuje, to są to umowy z reguły o dzieło, nieoskładkowane i tu jest projekt, który zakłada, 

że taka składka ma wynosić 42zł miesięcznie na to ubezpieczenie, natomiast składka na 

ubezpieczenie zdrowotne ma wynieść 132zł.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: czyli razem 174zł, tak? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: tak. Tylko gdzieś ja tam doczytałem, że to ubezpieczenie 

wypadkowe, chorobowe i macierzyńskie ma obowiązywać w momencie, gdy ten pomocnik ulegnie 

wypadkowi. Nie będzie chorobowego, tak mi się wydaje, że nie będzie typowego chorobowego, nie 

wiem, np. przeziębi się to nie będzie płacone, tylko w przypadku wypadku. 

Radna Ewa Michalska: szkoda, że tak późno. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: za dużo ja nie mogę tutaj.. 

Radna Ewa Michalska: szkoda Panie Kierowniku, że tak późno uruchamiamy mechanizm.. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: my tez będziemy mieli problem w KRUS-ie. Też będą musieli 

nowy system wprowadzić, nie wiadomo jak te decyzje mają być wydawane. Kolega z Wyszogrodu 

szacuje, że u niego około 50tys. będzie Ukraińców. Wydać tyle decyzji, no nie jest sposób w ciągu 

miesiąca. Ale zobaczymy, może pozwolą nam, żeby ułatwić pracę. Rolnik może dorobić do swojej 

działalności rolniczej, z tym, że to nie może być umowa o pracę, może to być umowa o dzieło, 

zlecenie, z tym, że przychód z tej działalności, z tego tytułu zarobkowania nie może przekroczyć 

minimalnej krajowej w ciągu miesiąca. Również rolnik może prowadzić działalność pozarolniczą, 

gospodarczą pozarolniczą. Tutaj jest warunkiem podleganie przez 3 lata ubezpieczeniu 

społecznemu. Jeszcze mam taką informację, też ją przekazaliśmy wszystkim rolnikom, chodzi o 

ubezpieczenie następstw nieszczęśliwych wypadków i chorób dzieci osób objętych społecznym 

ubezpieczeniem rolników w pełnym zakresie. Dzieci rolników do lat 16, dodatkowo Prezes wykupił 

dodatkowo dla tych dzieci ubezpieczenie od następstw nieszczęśliwych wypadków. Nie ważne, czy 

to jest w gospodarstwie, czy to jest na terenie Polski, to może być i za granicą, to jest dodatkowy 

taki bonus dla tych rolników. I to są dość niezłe stawki za odszkodowanie. Jeśli chodzi o działalność 

prewencyjną, my też organizujemy różnego typu szkolenia, pogadanki w szkołach, konkursy, różnie 

to bywa. Rolnicy nie za bardzo uczestniczą w tych szkoleniach, myślą, że wiedzą wszystko. 

Okazuje się później, że zdarzają się te wypadki. A najliczniejszą kategorią wypadków są upadki. To 

jest najwięcej u nas. Zachęcam jeszcze do udziału właścicieli gospodarstw rolnych do udziału w 

„XVI edycji ogólnokrajowego konkursu bezpieczne gospodarstwo rolne”. Takie mam informacje. O 

szczegóły to zapraszam do nas do placówki. Jeśli ktoś ma jakiś problem, chętnie udzielamy 

informacji.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: dziękuję bardzo za przedstawiona 

informacje. Ja bym tak ogólnie chciał zapytać, jaki jest stan bezpieczeństwa rolników na terenie  

gminy Gostynin w odniesieniu do jakiś tam wskaźników? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: zmniejszyła się liczba wypadków. Najczęściej są to upadki.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: a jakieś takie zdarzenia przy 

użyciu maszyn? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: już jest coraz mniej. Oczywiście się zdarzają, tak? Był 

niedawno taki przypadek, gdzie rolnik próbował poluzować słomę w prasie. Niby wyłączył napęd 

tej prasy tak, ale ciągnik był cały czas uruchomiony. Napęd był jakąś tam dźwignią, bo byłem przy 

tym, na oględzinach tego wypadku, niby to cięgno, rzeczywiście wyłączył, ale puściła jakaś śruba i 



tego już nie przemyślał, że może w momencie poluzowywania tej słomy wałki zaczęły chodzić i 

ręka poszła. Szkoda bo młody chłopak. Stan bezpieczeństwa z użyciem maszyn się polepsza, ze 

względów wydajnych, wychodzi na to, że rolnicy stosują nowsze maszyny, które już technologiczne 

mają jakieś zabezpieczenia. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: prawdopodobnie większość już 

napędów przechodzi z tych obrotowych wałków przekaźnika mocy na zasilanie hydrauliczne.   

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: już nowoczesne maszyny są bardziej bezpieczne. Dlatego 

mówię, dużą kategorią tych wypadków są upadki i tutaj jakieś np. obuwie. Warto, żeby tutaj rolnicy 

korzystali z takich zabezpieczeń.  

Radna Marzena Staniszewska: też ważna kwestia, która.., weszła nowa.., ja wiem, ale może jeszcze 

nie wszyscy wiedzą, wiek emerytalny, bardzo uciążliwy, no bo było 5 lat krócej, teraz jest 5 lat 

dłużej. I jeszcze kwestia dotyczyła właśnie..  

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: wiek emerytalny został obniżony. 

Radna Marzena Staniszewska: tzn. dla rolników został wydłużony.  

Radna Ewa Michalska: dla rolnika wydłużony, bo było 55 lat. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: ale to była wcześniejsza emerytura. Ale to było zapisane już 

dawno w ustawie, że do tego i tego roku. 

Radna Marzena Staniszewska: to też ważne, żeby właśnie rozmawiać o tym.  

 

Do punktu 5-go. 

Informacja Przedstawiciela Powiatowego Zespołu Doradztwa Rolniczego w Gostyninie - 

Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego z siedzibą w Warszawie Oddział Płock (ODR) w 

zakresie składania wniosków o dopłaty bezpośrednie oraz płatności obszarowe przez producentów 

rolnych (e-wniosek Plus). 

Kierownik ODR Marzena Strelczuk: witam Państwa wszystkich serdecznie, ponieważ tak naprawdę 

w jednym wspólnym temacie będziemy mówili razem z Panem Kierownikiem Raciborskim. To ja 

się ograniczę tak naprawdę do przypomnienia Państwu rodzajów płatności o jakie można 

wnioskować w bieżącym roku, zmiany jakie nastąpiły od tego roku, ewentualnie przypomnę tylko 

co nastąpiło w zmianach w poprzednim. Natomiast Pan Kierownik już będzie Państwu mówił na 

temat nowej formy składania wniosku, czyli wersji elektronicznej i aplikacji e-wniosek plus. Więc, 

tak, dla przypomnienia chcę tylko powiedzieć, że Państwo na pewno wszyscy otrzymacie wersje 

papierowe, wnioski spersonalizowane, to proszę to traktować jako materiał pomocniczy, nie będzie 

to taka wersja wniosku, którą Państwo będą mogli po uzupełnieniu złożyć w Biurze Powiatowym 

Agencji. Natomiast również na pierwszej stronie Państwo będą mieli też do wglądu wszystkie 

rodzaje płatności, o które można będzie wnioskować w bieżącym roku. W tym zakresie nie 

nastąpiła żadna zmiana w stosunku do 2017 roku, z wyjątkiem tylko warunków otrzymywania 

płatności dla młodego rolnika, nie mówię tutaj oczywiście o premii dla młodego rolnika wynoszącej 

100tys. zł, tylko mówię o tej dodatkowej płatności dla młodego rolnika przy okazji płatności 

bezpośrednich. Dotychczas wyglądało to tak, że mogła o tę płatność wnioskować osoba, która 

rozpoczęła prowadzenie działalności rolniczej, jakby na rachunek własny, nie minęło od tego czasu 

więcej niż 5 lat i wiek tej osoby wynosił 40 lat. Tzn. interpretowane to jest w ten sposób, że nie 

ukończyła 41 roku życia. I od momentu, kiedy rozpoczęła prowadzenie działalności do roku, kiedy 

po raz pierwszy złożyła wniosek o płatność, dotycząca płatności młodego rolnika, to ten okres był 

jej odliczany. Natomiast od bieżącego roku, proszę Państwa jest tak, że ta osoba może wnioskować 

przez 5 lat o tę płatność dla młodego rolnika, czyli nawet jeśli znajdowałyby się takie osoby, które 

w poprzednim roku, czy w 2016 nie wnioskowały o płatność dla młodego rolnika, ale wnioskowały 

w 2015, bo wtedy ona po raz pierwszy się pojawiła, to również będą mogły ponownie, jakby do tej 

dodatkowej płatności wrócić, także tutaj zmiana taka z korzyścią dla Państwa. Dla przypomnienia 

chciałam tutaj wszystkim powiedzieć, że zapraszamy Państwa do siebie, celem pomocy w 

uzupełnianiu wniosków, ale prosilibyśmy też, żeby Państwo przychodzili przygotowani. Również 

tutaj przypominam, ze płatność dla buraków cukrowych, ziemniaków skrobiowych oraz pomidorów 

na przetwórstwo wymaga jako niezbędnego załącznika umowy na dostawę tych produktów do 



przetwórcy. Więc bardzo bym prosiła, żeby z dokumentami, z pomiarami przychodzić, również z 

tymi umowami, bo my po zeskanowaniu, czy zrobieniu zdjęcia, będziemy również musieli to 

załączyć do wersji elektronicznej wniosku o przyznanie płatności na ten rok. Przypominam,  że od 

ubiegłego roku, nie mamy już płatności do roślin wysoko białkowych, zostało to rozbite na dwie 

płatności, czyli płatność do roślin strączkowych na ziarno i płatność do roślin pastewnych. Tutaj 

chcę przypomnieć, że za równo przy pierwszym, jaki i przy drugim rodzaju płatności trzeba 

uzyskać zbiór. Płatność do roślin strączkowych wymaga uzyskania zbioru nasion z naszej uprawy, 

natomiast ta płatność dla roślin pastewnych, wymaga również uzyskania plonu, czy to może być w 

formie nasion, czy w formie zielonki, natomiast nie może to być plon przeznaczony do przyorania 

jako nawóz zielony. Wówczas o tę dodatkową płatność Państwo nie powinni występować. Płatność 

dla zwierząt, tu tez przypomnę, że od ubiegłego roku mamy trochę mniejszą liczbę zwierząt 

maksymalnie, do których mogą Państwo uzyskać płatności. Jest to zamiast 30, 20 szt., ale 

oczywiście tutaj będzie tylko i wyłącznie dla tych gospodarstw, które w jakiejkolwiek grupie, czy to 

jest bydło, czy to są krowy, będą otrzymywały jako minimum 3 szt. Jeśli chodzi o płatność dla 

bydła, to tutaj niezależnie od płci, natomiast zależnie od wieku, proszę Państwa, który określamy na 

dzień 15 maja. Jeśli zwierzę nie ukończyło 24 miesięcy, to można wnioskować tutaj o płatność dla 

bydła, natomiast płatność dla krów, to są samice, które ukończyły 24 miesiące, również na dzień 15 

maja i tu przypominam, że to nie chodzi tylko i wyłącznie o krowy w rozumieniu tego, co my 

rolnicy rozumiemy, ale chodzi o samice, czyli również jałówki pomimo to, że się nie wycieliły, ale 

ukończyły 2 lata, również do tej płatności mogą być zakwalifikowane. Najwięcej zmian 

powiedziałabym, że nastąpiło w zakresie zazielenienia. Tutaj dla przypomnienia Państwu, tylko 

powiem, że chodzi o te trzy elementy, czyli zachowanie trwałych użytków zielonych, 

dywersyfikacja upraw, która dotyczy wszystkich gospodarstw powyżej 10 ha gruntów ornych oraz 

utrzymywanie obszarów proekologicznych tzw. „efa” i to dotyczy wszystkich gospodarstw o 

powierzchni powyżej 15 ha gruntów ornych. Jeśli chodzi o pierwszy element, czyli utrzymanie 

trwałych użytków zielonych, to tutaj nam się nic nie zmieniło, więc nie ma praktycznie o czym 

Państwu tłumaczyć, poza tym, że przypominam, że te trwałe użytki zielone, które są cenne 

przyrodniczo, czyli są wartościowe pod tym względem przyrodniczym, nie ma możliwości 

przekształcania ich na inny sposób użytkowania, czyli na grunty orne, albo uprawy trwałe. One 

dalej musza zostać jako pastwiska, bądź łąki. W przypadku dywersyfikacji upraw, tutaj również, 

jakby sama ogólna zasada, nie uległa zmianie, czyli gospodarstwa, które są o powierzchni między 

10, a 30 ha, obowiązują dwie różne uprawy, z czego główna nie może przekroczyć 75%. Natomiast 

gospodarstwo powyżej 30 ha obowiązują trzy różne uprawy, z czego główna nie może przekroczyć 

75%, a dwie główne 95%. O tyle następuje różnica, że tak powiem w zakresie dywersyfikacji, że 

teraz, coś, co do tej pory wchodziło w tzw. uprawy mieszane, teraz u Państwa będzie troszeczkę to 

jakby łatwiej do spełnienia dlatego, że wszystkie mieszanki, które Państwo stworzą tak naprawdę 

będziemy rozpisywali oddzielnie. Czyli jeśli są rośliny łatwo rozróżnialne w tej mieszance, np. 

jęczmień z owsem, np. wyka z żytem, nie będzie to wszystko wrzucane do grupy uprawy mieszane, 

tylko każda z tych składów mieszanek będzie traktowana, jako oddzielna uprawa, w związku z tym, 

może będzie dużo łatwiej te procenty zachować, które Państwa, w tym momencie obowiązują. W 

zakresie trzeciego elementu, czyli mówimy o obszarach proekologicznych. Tak naprawdę to co do 

tej pory Państwo najbardziej wykorzystywali, to były grunty ugorowane, międzyplony ścierniskowe 

i ozime oraz uprawy wiążące azot. W tym zakresie można powiedzieć, że zbyt drastyczny, jeśli 

chodzi o same elementy i formy, to nie ma, z wyjątkiem może tego, że uprawy wiążące azot, tutaj 

współczynnik ten, przeliczenia, czyli ważenia zmienił nam się z 0,7 na 1, czyli tutaj jest na korzyść. 

To oznacza, że jeśli ktoś ma powiedzmy 1 ha uprawy wiążącej azot, to jest to traktowane, jako 

7000m2 obszaru proekologicznego. Zmieniło się proszę Państwa troszkę w terminach, jeśli chodzi o 

plony między ścierniskowe, dlatego, że dotychczas Państwo mieli takie dość sztywne terminy, 

zasiew międzyplonu, czy tej mieszanki międzyplonowej składające się z dwóch różnych roślin, z 

dwóch różnych grup, miał być między 1 lipca, a 20 sierpnia i utrzymanie tego międzyplonu do 1 

października, natomiast w bieżącym roku, proszę to już sobie zapamiętać, że będzie termin zasiewu 

taki sam, natomiast utrzymanie do 15 października i to jest ten termin taki sztywny. Natomiast 



oprócz tego istnieje możliwość wybrania sobie, że tak powiem takiego terminu, gdzie Państwo po 

dniu zasiewu, który również ma nastąpić między 1 lipca, a 20 sierpnia, mogą w ciągu 7 dni udać się 

do Biura Powiatowego Agencji, złożyć oświadczenie o dniu zasiewu tej mieszanki międzyplonowej 

i wtedy Państwo mają obowiązek utrzymywania tego międzyplonu na gruncie, przez okres 8 

tygodni, a nie do 15 października. Jeśli ktoś nie złoży tego oświadczenia, no to oczywiście będzie 

się domniemywać, że Państwo do 15 października utrzymują międzyplon ścierniskowy, czyli jakby 

w tym zakresie tutaj nic Państwo nie będą musieli robić. Dla przypomnienia międzyplon ozimy, 

mamy termin zasiewu od 1 lipca do 1 października, ale mieszanka międzyplonowa musi zostać 

utrzymana na polu do 15 lutego. Jeśli chodzi o wsiewki, tutaj zmiana, która obowiązuje od tego 

roku, dotyczy tego, że oprócz wsiewek mieszanki traw, które do tej pory mogły się znajdować w 

roślinie plonu głównego, do tych mieszanek również można zaliczyć bobowate drobnonasienne, 

czyli jakby dla Państwa też taki ukłon, że troszkę wracamy do tego co technologia produkcji 

rolniczej widzi tutaj dużo korzyści. Czyli tak naprawdę w plon główny mogą Państwo wsiać sobie 

kończynę, seradele, lucernę i to może stanowić jednocześnie Państwu obszar proekologiczny. Tutaj 

tylko przypominam, że dla międzyplonów i ścierniskowego i ozimego i wsiewki jest przelicznik 

ważenia 0,3, czyli to oznacza, że jeśli Państwo mają 1ha zasianego międzyplonu, czy 1ha zrobionej 

wsiewki, to w tym momencie oznacza, to, że Państwo maja tylko 3000m2 obszaru 

proekologicznego. Więc jakby na to też w tym momencie trzeba zwrócić uwagę. To co jest nowe od 

tego roku i to co budzi wśród rolników najwięcej kontrowersji, to jest zakaz stosowania środków 

ochrony roślin na obszarach proekologicznych. Czyli proszę Państwa trzeba to jakby w ten sposób 

rozumieć, że jeśli mamy ugory, które też maja ten przelicznik 1:1, Państwo ten ugór, który macie w 

tym momencie też traktowany, jako uprawę do dywersyfikacji, zgłaszacie to jako obszar 

proekologiczny, to na tym ugorze nie może być stosowanych żadnych herbicydów, bo one do tej 

pory też miały miejsce. Czyli możemy mówić tylko o ugorze takim mechanicznym, albo o ugorze 

gdzie Państwo będą kosili po to żeby zapobiegać rozprzestrzenianiu się chwastów. Na ugorze od 1 

stycznia do 31 lipca ma nie być prowadzona żadna uprawa i wtedy to jest dopiero zwane ugorem. 

Jeśli chodzi o międzyplony, zakaz stosowania środków ochrony roślin dotyczy, tak dla wyjaśnienia, 

również zapraw nasiennych, więc to oznacza, że Państwo przed wysiewem, również nasion nie 

mogą tutaj potraktować żadnym środkiem chemicznym. A zakaz stosowania środków ochrony 

roślin w przypadku międzyplonów dotyczy od dnia zasiewu, aż do dnia przyorania tej masy zielonej 

do gleby. W przypadku wsiewek z kolei, tutaj mamy trochę inne podejście, to nie jest tak, że jeśli 

Państwo mają wsiewkę zrobiona w plon główny, to nie będą mogli w ogóle chronić plonu 

głównego, tutaj nie ma żadnych zakazów, tutaj dopiero ten zakaz będzie dotyczył od dnia zbioru 

plonu głównego. I od tego dnia liczymy, taki jest zapis, minimum 8 tygodni, ale jeśli Państwo będą 

musieli wcześniej wejść na pole, żeby przygotować i zasiać roślinę, która będzie plonem głównym 

kolejnego roku, to tez Państwo mogą ten okres 8 tygodniowy skrócić. Tak sporo mówię na temat 

tego zazielenienia, dlatego, że przy okazji wypełniania wniosków, tak naprawdę każdemu 

indywidualnie my z powrotem tłumaczymy. Oczywiście zawsze sprawdzamy i weryfikujemy, żeby 

jeśli się uda, rzeczywiście rolnik spełniał w 100% ten wymóg zazielenienia, bo jest to obowiązkiem 

dla każdego rolnika. My możemy Państwu pomóc w zakresie obszarów proekologicznych, 

natomiast jeśli Państwo przychodzą już z zasiewami gotowymi i nie spełniają Państwo tutaj 

warunku dywersyfikacji, to w tym momencie nic zrobić nie jesteśmy w stanie. Więc trzeba mieć na 

uwadze ten wymóg właściwego zmianowania, zanim Państwo już wszystko będą mieli na polu. O 

tyle jest to ważne, że od bieżącego roku, ta sankcja, która może zostać na Państwa nałożona wynosi 

25%, to oznacza, że Państwo nie dostaną płatności za zazielenienie, ale i też pozostałe płatności 

mogą być pomniejszone o 25%, czyli sądzę, że nikt z Państwa rolników nie może sobie pozwolić na 

taką stratę, bo to jednak jest duża strata dla całego budżetu gospodarstwa rolnego. Jeszcze tylko dla 

przypomnienia, ponieważ akurat ta płatność trochę budzi kontrowersje, jeśli chodzi o już samą 

decyzję, kiedy się otrzyma, a mianowicie płatność ONW. Cała gmina Gostyni leży w tzw. strefie 

nizinnej pierwszej, więc tak naprawdę Państwo są przyzwyczajeni, bo tutaj wysokość płatności się 

nie zmienia, każdego roku wynosi ona 179zł, z tym, że od ubiegłego roku, jeśli dobrze pamiętam, 

została wprowadzona zmiana, że płatność ta jest tylko wypłacana do 75 ha, z czego do 25ha 



Państwo dostają w 100%, między 25ha, a 50ha dostajecie w 50%, między 50ha, a 75ha dostajecie w 

25%, a powyżej 75ha już nie ma wypłaty płatności ONW. Oczywiście mówię tutaj o tych 

wszystkich Państwa, którzy do tej pory korzystaliście z tego rodzaju płatności. Ja przyniosłam 

również ze sobą ulotki, co prawda Agencyjne, powiem szczerze, ale to dlatego, że na drugiej 

stronie, na samym dole Państwo mają rozpisane te informacje, które będą tak naprawdę nam 

potrzebę, jeśli ktoś będzie chciał skorzystać z naszej pomocy przy składaniu wniosku o nadanie 

loginu do tej aplikacji e-wniosek plus. Więc po spotkaniu bardzo proszę, żeby każdy 

zainteresowany poczęstował się taka ulotką, do tego, że my nie tylko będziemy pomagać Państwu 

wypełniać te wnioski, ale wcześniej i najlepiej to zacząć już zakładać sobie ten dostęp do tej 

aplikacji e-wniosek plus, czyli musimy mieć i login i hasło, każdy rolnik swój własny i żeby można 

było to zrobić drogą internetową, to trzy dane, które w tej ulotce są zapisane, nam będą niezbędne. 

Czyli osiem ostatnich cyfr rachunku bankowego, na który przychodzą do Państwa dopłaty, ostatni 

przelew z Agencji w roku 2017 oraz numer gospodarstwa. To wszystko w takim skrócie z tych 

najważniejszych informacji. Jeśli ktoś z Państwa ma jakieś pytania, to bardzo proszę, służę tutaj 

swoją wiedzą. I mam nadzieje, że przyda to się nie tylko Państwu, ale Państwo będą w miarę 

możliwości rozpropagowywali te informację dalej u siebie w terenie, bo w końcu pod własnymi 

skrzydłami też innych rolników macie. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: dziękuję bardzo za informację. 

Radny Jerzy Węglewski: Pani Kierownik, ja mam takie pytanie, w chwili kiedy weszliśmy do Unii 

Europejskiej i objęci zostali rolnicy wspólną opieką rolną i dopłatami, co roku praktycznie są jakieś 

zmiany w zasadach przyznawania tych płatności, wypełniania wniosków, w tym roku również 

mamy dużo zmian, bo przechodzimy na e-wniosek, to jest dla połowy rolników, albo więcej, to jest 

to duża zmiana i znacząca dla nich i utrudnienie, moim zdaniem i z czego to wynika, te wszystkie 

zmiany i przepisy, Pani mi powie? Czy to są wymogi unijne, czy to nasi projektanci prawa 

wprowadzają takie przepisy i co roku zmiany?   

Kierownik ODR Marzena Strelczuk: nie jestem odpowiedzieć Panu w stanie na to pytanie, dlatego, 

że myślę, że to zupełnie nie jest ten adresat. My jesteśmy Ośrodkiem Doradztwa Rolniczego, czyli 

tak naprawdę służymy pomocą wszystkim rolnikom i mieszkańcom terenów wiejskich, bo tak 

naprawdę korzystają Państwo z różnych programów i nie tylko rolnicy, ale Ci, którzy chcą 

rozpocząć działalności gospodarczej, więc my tylko jesteśmy wykonawcami i doradcami i 

pomocnikami. Ja nawet nie wiem, czy tutaj Pan Kierownik z Agencji, jest w stanie odpowiedzieć 

Panu na to pytanie, z czego to wynika. Nie jesteśmy, że tak powiem, w sferze rządzących, więc 

tylko możemy przepisy Państwu, w miarę taki prosty sposób przekazywać dalej. Bo gdybyśmy 

mieli przekazać formę rozporządzenia, to podejrzewam, że niewiele osób byłoby w stanie tak 

naprawdę przetrawić i zrozumieć. 

Radny Jerzy Węglewski: mnie to zastanawia, ciągłe zmiany tych zasad.. 

Kierownik ODR Marzena Strelczuk: dla nas to też jest trudność. 

Radny Jerzy Węglewski: w dzisiejszym globalnym świecie, Polacy już też wiedzą, że w innych 

krajach europejskich jest to dużo prościej, w zasadzie to jest bardzo prosto, a u nas to wszystko co 

roku jest utrudniane. I chciałbym wiedzieć i chyba wszyscy chcieliby wiedzieć, kto to tak zarządza, 

kto wprowadza te przepisy, czy one przychodzą z Unii, czy wprowadza nasz Polski Rząd? 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: słuszne pytanie Pana Radnego, bo 

miało to iść w kierunku uproszczeń. 

Kierownik ODR Marzena Strelczuk: tzn. jeśli chodzi o wersje elektroniczną, to ja myślę, że tutaj też 

Pan Kierownik powie. Tak naprawdę to wynika to z przepisów unijnych, a nie naszych polskich. I te 

przepisy zostały wprowadzone i weszły w życie w 2014 roku, czyli tak naprawdę mamy 2018. Od 

2015 roku wersja e-wniosku funkcjonowała tylko w zupełnie innej aplikacji, niż ma teraz być od 15 

marca br. I ten czas od 2015r. do 2018r., to był ten czas przejściowy, kiedy każdego roku liczba 

rolników składająca swój wniosek w wersji elektronicznej miała rosnąć. Z tego co ja wiem, tak 

naprawdę, na tyle była niewydolna ta poprzednia aplikacja, że tutaj ukłon w stronę pracowników 

Agencji, że wszyscy oni przeklepywali do tej wersji elektronicznej Państwa wnioski z papieru. No i 

w ten sposób Polska do tej pory się jak gdyby wywiązywała z tych procentów narzuconych każdego 



roku. Natomiast w bieżącym roku, ponieważ tutaj termin chyba jest do 10 czerwca, jeśli ja dobrze 

pamiętam, dla naszego kraju, nie ma możliwości, żeby ktoś to zrobił za Państwa. Stąd jest tworzona 

właściwie już dopieszczona ta aplikacja e-wniosek plus, która będzie dużo łatwiejsza, niż ta 

poprzednia, gdzie mamy nadzieję, my również jako doradcy, którzy będą Państwu pomagać, że 

jakoś wspólnie damy radę i może będziemy mieli tę możliwość w tym czasie kiedy jest termin 

składania wniosków jakoś się uporać z tym problemem. Inne kraje członkowskie sobie radziły, więc 

dlatego my też mamy sobie poradzić po prostu.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: ja jeszcze chwilkę, jeśli dobrze 

zrozumiałem, to pewnie bardziej do Pana Kierownika z ARiMR, ale wypowiedź była z ust Pani 

Kierownik z ODR, tutaj co do pewnych zasad i co do pewnych takich sprawiedliwości 

wynikających z tych przepisów, no bo jeżeli jest obszar o niekorzystnych warunkach i to jest obszar 

jakiejś tam gminy, czy jakiejś części, więc różnicowanie tych płatności w odniesieniu do 

powierzchni tych posiadanych, to jest albo dla jednego karą, albo dla drugiego nagrodą, bo po 

prostu obszar ten leży w niekorzystnych warunkach i bez względu na to, czy ktoś ma 100ha, czy 

15ha, czy 20ha, to jest taka sama kategoria uciążliwości. Więc tutaj po prostu te rzeczy rzeczywiście 

są niezrozumiałe czasami, być może Pan Kierownik to wyjaśni, no, bo co do pewnych kwot, no to 

matematyka, finanse, oczywiście trzeba to przyjmować, ale właśnie do tego typu rozwiązań, to 

trudno jest to zrozumieć. Dziękuję jeszcze raz Pani Kierownik. 

 

Do punktu 6-go. 

Informacja Przedstawiciela Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w zakresie 

wniosków o przyznanie płatności za 2018 rok. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: Szanowni Państwo, dziękuję za zaproszenie. Miałem już 

okazję być w tym roku, ale tylko chwilę, żeby wspomnieć o tym, co nas w tym roku czeka, na 

forum sołtysów, powiedziałem, że będzie to rok burzliwy, ale wszystko co nowe jest trudne. I 

naprawdę czeka nas, praktycznie już jesteśmy w trakcie, sporej rewolucji. Tak jak już Pani 

Kierownik wspomniała, od tego roku jedyną formą składania wniosków o płatności w systemie 

dopłat bezpośrednich będzie wniosek geoprzestrzenny, czyli składany przez internet. Jednym z 

wyjątków jest składanie tzw. oświadczenia, tylko i wyłącznie w tym roku, muszą być tylko 

spełnione określone warunki. Po pierwsze powierzchnia gruntów zgłaszanych przez beneficjenta 

nie może przekraczać 10ha gruntów ornych. To jest podstawowy warunek, jakie deklarował w 2017 

roku. Dalej, oświadczy, że składał w 2017 roku tylko i wyłącznie o płatność obszarową, płatność za 

zazielenienie, dodatkowo związaną do powierzchni uprawy chmielu, owiec, kóz, płatność nie 

związaną do tytoniu, płatność do obszarów z ograniczeniami naturalnymi, tzw. ONW, pomoc na 

zalesienie, premię pielęgnacyjną i premię zalesieniową. Natomiast nie ubiegał się o wszystkie te 

płatności inne, czyli np. o płatność do truskawek, ziemniaków skrobiowych, dla młodych rolników, 

wszystkie płatności rolnośrodowiskowe, rolnośrodowiskowe klimatyczne i ekologiczne również 

odpadają. Jeszcze jest jedna rzecz, bo sporo rolników, wiązało z tym nadzieję, że będą mogli złożyć 

oświadczenie, które potwierdza, że wniosek na 2018 rok będzie tak samo traktowany jak wniosek z 

2017 roku. Chodzi tu przede wszystkim o powierzchnię, a z tym jest problem, bo okazuje się, że 

jeśli oprócz tych ustawowych wykluczeń, jeśli powierzchnia deklarowana przez rolnika w 2017 

roku nie zgadza się z powierzchnią, którą mamy obecnie w swojej bazie referencyjnej, którą 

Państwo macie wyszczególnioną na wnioskach spersonalizowanych, które Państwo dostaliście, no 

to nie możemy takiego oświadczenia przyjąć. Tzn. rolnicy.., oczywiście musimy coś takiego 

przyjąć, natomiast będzie wtedy postanowienie o odmowie wszczęcia postępowania łącznie z 

informacją, że trzeba złożyć wniosek w formie geoprzestrzennej, czyli przez internet. Tak to 

wygląda. Ja rozumiem wzburzenie ludzi, dlatego prośba jest do Państw, jeśli ktoś przychodzi do nas 

do Agencji, niech weźmie ze sobą ten wniosek spersonalizowany, wtedy będzie pełna jasność, a nie 

okaże się, no bo rolnicy przychodzą, no jak to, przecież te płatności miałem tylko w tym roku, mam 

poniżej 10ha, dlaczego mi nie przyjmiecie? Tłumaczymy, po co przyjmować, jeśli i tak będzie 

postanowienie o odmowie wszczęcia postępowania. To jest jedna rzecz. Druga rzecz, o którą byśmy 

prosili, jako Agencja, to żebyście Państwo sami i wśród swoich sąsiadów rozpropagowali, to, żeby 



zakładać już konta w tej aplikacji e-wniosek, tylko na razie e-wniosek, dlatego, że aplikacji nowej 

e-wniosek plus jeszcze nie ma, jest tylko wersja demonstracyjna, na której można sobie ćwiczyć 

różne rzeczy. Z każdym dniem, nie ma tych wszystkich funkcji, które już będzie miała ta wersja 

działająca od 15 marca. Wiosek będzie można składać przez e-wniosek plus, natomiast konto 

można założyć już. Chodzi o to po prostu, żeby ludzie już byli do tego przygotowani. Z tego, co 

mogę powiedzieć, to sporo ludzi już przychodzi i zakładają konta. Do tego trzeba mieć tylko trzy 

dane, tak jak Pani Kierownik tutaj powiedziała, czyli nr gospodarstwa, osiem ostatnich cyfr 

rachunku bankowego, który mamy w EP, czyli ewidencji producentów i kwota ostatniej wpłaty jaka 

wpłynęła do beneficjenta od Agencji w 2017 roku, jeśli było kilka wpłat jednego dnia to kwota 

najwyższa. Co do samej aplikacji e-wniosek plus, jak wspomniała Pani Kierownik, ta aplikacja 

różni się diametralnie od tego co było do tej pory. W tej chwili zasada jest taka, pierwsza rzecz jest 

taka, rolnik ma swoje konto, wchodzi już na to swoje konto, od 15 marca tego roku, wchodzi na to 

konto i co on widzi, jeśli składał wniosek w poprzednim roku, to widzi to, co zadeklarował w 

poprzednim roku. Jeśli nic się nie zmienia, no to może potwierdzić dane i wysłać w prosty sposób 

wniosek. Natomiast jeśli coś się zmienia, to trzeba to odpowiednio zmodyfikować. Najważniejszą 

istotą, przy.., bo z tym są zawsze problemy, rolnik na załączniku graficznym np. obrysowuje całą 

działkę, załóżmy, że jest tam bez żadnych wyłączeń, jest 2ha, na jednej działce 2ha gruntu, 

obrysowuje całość działki referencyjnej, natomiast deklaruje 1,95ha. Teraz w tej aplikacji nie będzie 

to możliwe, dlatego, że wraz z obrysowaniem będzie mu się od razu wyświetlać powierzchnia, w 

wersji tej alfanumerycznej, tak jak w wersji papierowej była część alfanumeryczna, czyli nazwa 

działki, powierzchnia itd. i załączniki graficzne, teraz będzie to po prostu powiązane. Można będzie 

oczywiście zgłosić rozbieżność, ale wtedy już jest specjalny przycisk, który pozwoli na zgłoszenie 

rozbieżności, no bo mogło coś się wydarzyć, np. na części działki rolnik albo składuje, albo będzie 

składował coś tam i to już jest wyłączenie. To wtedy będzie mógł to zrobić. Nie wiem, czy.., bo 

przeprowadzaliśmy wspólnie z Powiatowym Zespołem Doradców Rolniczych przeprowadzaliśmy 

szkolenia w całym powiecie, różnie było z frekwencją, ale na pierwszym spotkaniu i na spotkaniu w 

Sannikach było około 70 osób. Także zainteresowanie było duże. Myślimy też, jako Agencja o tym, 

żeby przeprowadzić już w przyszłym tygodniu, nawet już jestem umówiony z dwoma Dyrektorami 

szkół średnich z GCE Gostynińskim i z Zespołem Szkół im. Marii Skłodowskiej-Curie, o tym, żeby 

przeprowadzić takie szkolenie dla starszych klas szkół średnich. Ale i dla wszystkich chętnych 

uczniów. Np. jeśli chodzi o GCE, to 90% młodzieży pochodzi z terenów wiejskich. Czyli naszym 

zdaniem będzie to bardzo uzasadnione, ze Ci młodzi ludzie zainteresują się tym, nie wiem, 

wypełnią, pomogą wypełnić wniosek ludziom starszym, albo takim, którzy nie mają Internetu, albo 

nigdy wcześniej się z tym nie zetknęli. Jak już jestem przy tym, to dla osób, które nie mają 

Internetu, na razie jest jedno, ale będą od 15 marca, kiedy będzie już możliwość składania w tej 

aplikacji e-wniosek plus wniosków, będą dwa stanowiska, gdzie każdy rolnik będzie mógł sobie 

wypełnić swój wniosek. Ja rozumiem, że to nie będzie proste na pierwszy raz, ale będzie od nas 

świadczona pomoc techniczna, tylko ja też wyraźnie chcę powiedzieć, nie będzie to doradztwo ani 

nie będzie to wypełnianie za rolnika. No nie możemy tego zrobić, bo po prostu potem będziemy 

wydawać decyzje i będą się tworzyć w razie sporu nieprzyjemne sytuacje. Ta wersja uproszczona 

będzie dla tych rolników, już mówię o e-wniosek plus, gdzie nie ma tych płatności 

rolnośrodowiskowych, zwierzęta jeśli się inne.., bo system też będzie połączony z identyfikacja w 

systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt, będzie można sobie zwierzaki, jeśli są oczywiście na 

stanie, bo jeśli nie ma to trzeba będzie wpisać manualnie, ale jeśli są na stanie, to będzie można je 

swobodnie, bo one już będą jakby podstawione, wykluczyć, czy w ten sposób. Działki referencyjne, 

czyli działki ewidencyjne będzie można również, wykluczyć, czyli usunąć jeśli ona wypadnie z 

użytkowania danego beneficjenta lub dodać. Jeszcze mam taką prośbę również, jeśli ktoś naprawdę 

nie ma tego Internetu lub słabo sobie z nim radzi, to też bym prosił, żeby informować wszystkich 

sąsiadów, osoby znajome, żeby przyszły do nas jak najszybciej, bo wiadomo, najgorsze co się może 

zdarzyć, to jest to, że ludzie będą czekać, nie wiem, na przedłużenie terminu, na to, że się coś 

zmieni. Natomiast ten termin, jak już Pani Kierownik wspomniała, termin z rozporządzenia komisji 

europejskiej z 2013 roku i on już tam jest i nic się w tym względzie nie zmieni. Co do przedłużenia 



terminu to też bym na to raczej nie liczył. Dlatego, że mamy ten 10 czerwca, gdzie musimy 

wszystkie wnioski wprowadzić. Bo teraz tak, jeśli rolnik nawet złoży oświadczenie, to my 

będziemy musieli to fizycznie wprowadzić do systemów, pracownicy po prostu. Także, żeby 

przychodzić jak najprędzej, na razie zakładać konta w tej aplikacji e-wniosek, bo ona później te 

konta, które są obecnie zakładane w aplikacji tej jakby bieżącej, czyli e-wniosek, one będą w 

momencie.., one będą po prostu zaciągnięte i tu będzie wszystko, mam nadzieję, że będzie grało. Na 

razie nie można tego sprawdzić, no bo jest tylko wersja demonstracyjna. Wersja robocza jest chyba 

tylko w centrali. Prosiłbym jeszcze, żeby pamiętać o tych oświadczeniach, jeśli chodzi o 

międzyplony, bo jeśli jest termin stały, to jest termin stały, ale jeśli ktoś chce tą okrywę tylko przez 

8 tygodni, to musi w ciągu 7 dni od wysiania zgłosić to do biura. Tak samo, jeśli chodzi o sytuacje 

nadzwyczajne, nie wiem, zwierzęta zniszczyły uprawę, coś się stało, podtopienie, proszę 

zadzwonić, przyjść w jakikolwiek sposób, bo potem są takie sytuacje, że no, ale mnie zalało, czy 

coś się tam zdarzyło. Ok dobrze jest, tylko my musimy o tym wiedzieć w ustawowym terminie i 

wtedy jest wszystko w porządku. To z mojej strony tyle, jeśli Państwo macie jakieś pytania, to 

bardzo proszę.  

Radny Stanisław Wasiński: ja mam pytanie do Pana Kierownika, dlaczego tak opieszale idzie 

nadawanie nr gospodarstw u Was? Obdzwoniłem wszystkie Agencje, wydają to od ręki, ewentualnie 

w ciągu 3 dni. Proszę Pan są w tej chwili nabory wniosków i mamy 30 dni, a Państwo każecie 

czekać 40 dni. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski:  słucham? Kto tak powiedział? 

Radny Stanisław Wasiński: Pana pracownik. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: tak? To poproszę nazwisko, w takim bądź razie. 

Radny Stanisław Wasiński: proszę Pana nie będziemy się tutaj licytować. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: Panie Przewodniczący chciałbym odpowiedzieć, akurat ta 

sprawa dotyczy Pana Radnego i nie wiem, czy wszystkich to interesuje, nie będziemy tutaj 

dyskutować o sprawach indywidualnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: tak jest, oczywiście. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: ja bym tylko prosił o konkretne, precyzyjne dane jakie 

Pan podaje. Wniosek złożył Pan parę dni temu..  

Radny Stanisław Wasiński: 28 lutego. 

Radna Ewa Michalska: ale to chyba.. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: dokładnie, ale ja tylko chce jedną rzecz, Agencja ma na to 

30 dni. Rozumiemy, że jest termin do złożenia wniosków o modernizację. 

Radna Ewa Michalska: ale nie tylko, płatności też już. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: tak, ale ok, wystarczy, nawet jeśli decyzja nie jest wydana, 

wystarczy złożyć, jako załącznik potwierdzony za zgodność wniosek. Mało tego, nawet jak sam 

wniosek o modernizację się składa można jednocześnie złożyć wniosek o nadanie nr EP. Natomiast 

jeśli chodzi o inne.., każde biuro to jest inna specyfika. Niektóre biura są większe, niektóre 

mniejsze, niektóre mają więcej takich spraw, niektóre innych. Natomiast jedno mogę powiedzieć, 

dotrzymujemy ustawowych terminów.  

Radna Ewa Michalska: Panie Kierowniku myślę, że to jest bardzo ważne, bo ileś młodych osób, 

które pierwszy raz występuje też o dopłaty, to też może, jeśli jest te 30 dni, to dla niektórych może 

być za długo, po pierwsze. Drugie to chciałam Panu podziękować za to, że uruchomi Pan te 

szkolenia w szkole, bardzo fajnie, tylko szkoda, że tak późno. Dlatego, że my ze swojej strony, to 

też pierwszy kwartał, jako Ośrodek Doradztwa , robimy szkolenia, zapraszamy rolników. Część z 

rolników przychodzi ze swoim młodszym pokoleniem dzieci, którzy mają.., szybko się tam 

zalogują, więc to dobrze, ale chociaż to, że to będzie w GCE, gdzie tam faktycznie, tak jak Pan 

mówi, większość, to są obszary wiejskie, czyli z naszego powiatu. To bardzo dobrze. Dziękuję 

bardzo.  

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: ja może jeszcze jedno, dla Pani Radnej, dzisiaj 

rozmawiałem z Panem Dyrektorem Kiełbasą, że w poniedziałek na drugiej godzinie lekcyjnej 

będzie pierwsze szkolenie i w poniedziałek jeszcze ustalone będzie spotkanie w drugiej szkole 



średniej. Zainteresowanie jest duże, także przewidujemy, że jeszcze będzie przynajmniej jeszcze 

jedno szkolenie w GCE. 

Radny Marek Kołodziejski: ja mam jedno pytanie, czemu tak opieszale spływają te dopłaty 

bezpośrednie? Bo w telewizji mówią, że już prawie wszystko wypłacone, a ja jestem nie tylko 

Radnym, ale i Sołtysem i się spotykam z ludźmi i pytają się dostałeś? Tzn. ja akurat nie mam, ale 

córka, córka nie dostała, sąsiedzi nie dostali, na Leśniewicach chyba dwoje dostało. Czyli coś jest 

nie tak. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: temat jest ważny. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: temat jest ważny. W skali kraju na pewno, jak ktoś nie 

dostanie, to co go obchodzi to co jest w skali kraju. W skali kraju jest naprawdę dużo wypłacone. U 

nas jest specyficzna sytuacja, akurat to dotyczy Państwa Gminy. Niestety w tym roku jest kontrola 

foto na całości gminy. I tak przypuszczam, że nie możemy wydać decyzji, dopóki raporty nie spłyną 

i jest tak, raport z foto idzie do rolnika, rolnik ma dwa tygodnie na to, żeby złożyć ewentualne 

zastrzeżenia, dopiero do nas przychodzi fizycznie i wtedy możemy zacząć działać. Ja tak sądzę, że 

gdzieś około 20 rozpocznie się wydawanie tych decyzji po kontroli foto. Także jeszcze chwilę 

cierpliwości, naprawdę my też czekamy po prostu na to, aż to przyjdzie, bo inaczej tego nie 

możemy zrobić. 

Radny Marek Kołodziejski: te raporty foto są takie jakieś niespójne z tym co zgłaszała córka, akurat 

była tu u pomocy Pani Radnej, bo nie szło się doczytać, czy jest dobrze, czy nie. Inaczej było w tym 

raporcie inaczej.., a potem się okazało, że się wszystko zgadza. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: powiem tak, pierwsze raporty jakie przychodziły do 

rolników, to była trzecia dekada stycznia, początek trzeciej dekady stycznia, ludzie przychodzili do 

nas, to cieszy, mimo, że mamy więcej pracy, ale nas cieszy, bo po prostu przychodzą i się pytają. 

Faktycznie ten raport może być nieczytelny, ale chodzi o to, że jak pracownik go zobaczy, spojrzy 

na istotne rzeczy już mniej więcej wie o co chodzi, co rolnikowi powiedzieć, czy to będzie 

skutkowało sankcjami, czy nie, czy jak to będzie w ogóle wyglądać, z czym to się je. Jeśli ktoś 

przychodził, tak jak Pan Radny Węglewski był, można podejrzeć szkic pokontrolny, można 

podejrzeć zdjęcia. Powiem, tak, jeśli ktoś się nie zgadza z raportem kontrolnym, tak jak jest 

napisane w piśmie przewodnim, może składać zastrzeżenia do tego raportu do Dyrektora Oddziału 

Regionalnego i one są uwzględniane lub nie. To jest tylko jeden z dowodów w sprawie, w której 

będzie wydana decyzja. Także to jeszcze nie decyduje, w prawdzie wskazuje jakąś stronę, ale 

jeszcze nie decyduje definitywnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Panie Kierowniku, ja uważam, że 

co do zasady, Agencja podeszła bardzo źle, ponieważ przyjęła, tak uważam i to jest moje zdanie, złą 

wiarę w stosunku do składanych wniosków przez rolników.  

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: a w jakim sensie? 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: a w takim sensie, że tyle razy już 

wnioski były składane i należy przyjąć dobrą wiarę, bo tu mówimy o istnieniu lub nie istnieniu 

gospodarstw przez to, że te dopłaty są tak znacząco opóźniane. I w moim odczuciu, albo należało, 

tak jak my tu robimy, tak zorganizować tą kontrolę w formie foto, żeby się w miarę w czasie 

akceptowalnym przez rolników, z tym uporać, ewentualnie zakładając dobrą wiarę, wypłacić te 

należne z wniosku, no bo pewnie mało jest w tym momencie rolników, którzy wyłudzają te dopłaty, 

to są tylko zazwyczaj różnice, albo wynikające z oczywistych omyłek, które i tak po kontrolach foto 

będą, możecie sobie to kontrolować co roku lub ewentualnie związane z jakąś tam niewiedzą, 

myślę, że to jest znikomy procent. A teraz odwróciliście po prostu sytuację, zakładając, że w tych 

wnioskach jest wszystko źle, no bo tak rolnicy to przyjmują. To są nie moje słowa, ponieważ każdy 

oczekuje, mamy marzec, to jest jedno ze źródeł wsparcia rolnictwa, czyli nawozy, środki ochrony 

roślin nasiona. Ale to wsparcie jest po to, żeby ten rolnik mógł z tego w odpowiednim czasie 

skorzystać i przynajmniej wydającej się do obliczenia tolerancji, czyli jeżeli macie informacje, a 

pewnie macie, że mogą się zdarzyć rozbieżności, myślę, że w granicach 10% to jest maksymalnie, 

to wypłaćcie tym rolnikom 90%, a to sobie zostawcie do rozstrzygnięć, a nie odwrotnie. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: Panie Przewodniczący może zacznę tak, oczywiście 



żebyście Państwo nie traktowali teraz.. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: to nie jest mój głos, to jest głos 

ludzi, z którymi ja się spotykam. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: ja rozumiem, więc też mówię do wszystkich, nie tylko do 

Pana Przewodniczącego. Pierwsza rzecz, dopłaty muszą być wypłacone do 30 czerwca następnego 

roku, to wiadomo, po roku złożenia wniosku, czyli jesteśmy w tym, drugie, przepisy unijne mówią 

o tym, że liczba kontroli musi być, jest sztywno określona, nie ma odwrotu od tego, bo inaczej po 

prostu idzie pod znakiem zapytania zwrot całej, albo jakiejś tam kwoty tej pomocy. To w ogóle nie 

wchodzi w grę. Następna rzecz, kontrola foto ostatni raz chyba odbywała się 5 albo 6 lat temu. 

Radna Ewa Michalska: w 2010 roku. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: no to 8 lat temu, nie jest co rok, ona skacze, ale akurat 

Gmina Gostynin jest jedną z największych gmin w ogóle w Polsce, na Mazowszu i akurat tak 

trafiło, to mniej więcej jak mamy około 3150 wniosków, to sama Gmina Gostynin ma 1300, jak się 

nie mylę, 1300, albo coś w okolicy. Także no to jest ta skala, no i przez to np. jeśli chodzi o 

statystyki, no to nas po prostu trzyma. Ja rozumiem Państwa wzburzenie, ale musi ta kontrola się 

dokonać, nie ma innej możliwości. Panie Przewodniczący można dyskutować nad ewentualną 

zmianą prawa, czy ewentualną zmianą formy tych płatności, czy ryczałtem, czy dla małych, czy dla 

dużych, ale czy my to możemy zrobić sami, czy… Jeszcze jedna rzecz, odnośnie, bo ktoś z Państwa 

tu wspominał, że ONW o tym zmniejszaniu dopłat do określonych obszarów. Czy wiecie Państwo, 

ile procent rolników otrzymuje 80% wszystkich dopłat? 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no nie wiemy, a co to za wskaźnik? 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: 20% rolników otrzymuje 80% dopłat, do czego zmierzam, 

stąd się to bierze, że po prostu, bo jeśli duży rolnik, ja nie mam nic przeciwko dużym rolnikom, ani 

Rząd, ani komisja europejska też nie, ale po prostu taka jest polityka, żeby dotować przede 

wszystkim gospodarstwa małe i średnie. Tak mi się wydaje. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Panie Kierowniku ja się zgadzam, 

tylko nie róbmy to w taki sposób, który tutaj jest nam prezentowany, bo jeżeli jest pewien obszar, 

nazwijmy to inaczej, no tak, a jeżeli jest pewien obszar nazywający się niekorzystnymi warunkami, 

to tak trochę to trudno, jak ja mam 100ha i do 75ha mi dopłacają, a do 25ha nie i co ja mam. Jeszcze 

jest jedno moje pytanie też bardzo ważne, bo możecie się Państwo w Agencji z tym spotkać, to też 

nie jest mój głos, co z wnioskami o płatność wysyłanymi pocztą, bo ludzie tak zaczynają 

kombinować? 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: i to jest właśnie to, czego się obawiamy, powiem tak, dwa 

są warunki, żeby rolnik mógł złożyć wniosek w wersji tradycyjnej. Pierwszy, to, że nie był w stanie 

tego zrobić, co to oznacza, już będzie spoczywało na barkach Kierownika Biura Powiatowego 

Agencji i drugie, jeżeli nie mógł skorzystać z pomocy technicznej. No już ten drugi warunek, czyli 

wymiennie albo tak, albo tak, już ten drugi warunek, nie będzie mógł przez rolnika być wskazany, 

dlatego, że w Agencji będą stanowiska do wypełnienia wniosków i będzie pomoc techniczna. O tym 

mówiłem już wcześniej. Chciałem jeszcze na zakończenie powiedzieć jedna sprawę, ja wiem, że 

rolnicy, wiadomo, że zawsze przed sezonem trzeba się przygotować, nawozy, materiał siewny, 

wszystko, wszystko, wszystko, natomiast są zaliczki drugi rok. Ja wiem, że niektórzy też psioczą na 

to, bo ja powinienem dostać zaliczki załóżmy 7tys. zł, a dostałem 200zł, albo 300zł. Występował 

Minister Rolnictwa do Komisarza Rolnictwa, razem z wnioskiem o wypłacenie zaliczek, bo też 

wniosek musi być złożony o tym, żeby wypłacać zaliczki bez kontroli administracyjnej. Takiej 

zgody nie było. Była tylko na to zgoda, żeby wypłacać przynajmniej te zaliczki do jakby części 

pewnej, która się już nie zmieni. Także to tak w woli ścisłości, ja wiem, że marne to pocieszenie. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: wie Pan, to z przykrością chce to 

jeszcze raz powiedzieć, zakładacie złą wiarę w rolników. Taka jest prawda. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: ale Panie Przewodniczący, zakładacie, tzn. kto? 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no decydenci, no ja nie powiem, 

bo nie wiem. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: no właśnie. Może Komisja Europejska. 



Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: tego nie wiem. Może, żeby nie 

było tak bardziej osobowo, zakładana jest zła wiara w ludzi. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: no tak jak mówię, staramy się, to co dzisiaj mówiłem, 

może nie przestrogi, ale prośby, żeby później to nie skutkowało, tak jak Pan Przewodniczący 

powiedział, że zakładamy złą wiarę w ludzi.  

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: może nie Państwo, zakładana jest. 

Kierownik ARiMR Grzegorz Raciborski: także zapraszamy do biura w razie jakichkolwiek, czy 

wątpliwości, proszę jesteśmy zawsze gotowi. A jeśli chodzi o kampanie to im wcześniej, tym lepiej. 

 

Radna Marzena Staniszewska: mi się przypomniało, bardzo ważne pytanie, chodzi mi, żeby taką 

informację uzyskać, okres składkowy, ile trzeba mieć opłaconych składek, żeby otrzymać np. rentę? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: do mnie pytanie? 

Radna Marzena Staniszewska: tak, tak. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: Pani się pyta, ile opłaconych? A ja powiem Pani tak 

przekornie, że żadnej i dostanie emeryturę. Ale ogólne jest 25 lat podlegania, liczy się okres 

podlegania ubezpieczeniu, nie płacenia składek. 

Radna Marzena Staniszewska: to ile lat? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: 25 lat. Jeszcze raz powtórzę.. 

Radna Marzena Staniszewska: bo ja słyszałam, że 30.  

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: 30 było w momencie wcześniejszej emerytury. Ale są 

przypadki, że osoba się zgłasza po 20 latach, gdzie nigdy nie złożyła wniosku o objęcie 

ubezpieczeniem społecznym i udowadnia nam, że prowadziła działalność przez ten czas i co 

musimy wstecznie ją ubezpieczyć. Tamto się przedawnia składki, troszkę i dostaje emeryturę. 

Dlatego podałem przykład, że nawet nie musi jednej składki opłacić, żeby dostać emeryturę.  

Radna Ewa Michalska: chyba, że nie podlega ubezpieczeniu Panie Kierowniku. Jeżeli wynika z 

ustawy, że powinien opłacać, to on powinien opłacać.  

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: ale co mamy zrobić, jeśli on się nie zgłosił do nas i nie 

stwierdzi tego faktu, że prowadzi działalność rolniczą. Nie zgłosił wcześniej przez ten czas, to co 

mamy zrobić? Jak my nie wiemy, o takim przypadku. A on po 25 latach się zgłasza, że prowadził tą 

działalność. My nie mamy jakiejś centralnej ewidencji. Takich różnych sytuacji, szczególnych jest 

dużo, naprawdę w KRUS-ie jest bardzo dużo. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: ja jeszcze tylko zapytam, taką 

jedną rzecz, bo takie ze trzy przypadki znam, ludzi, którzy są, tak nazwijmy delikatnie „nieporadni 

życiowo”, mieli tam, ze 4ha gruntów i jeszcze w jakimś tam złym układzie własnościowym i nie 

płacili tego KRUS-u przez lata i dochodzą do tego wieku emerytalnego, czy jest taki mechanizm, bo 

to tez gdzieś słyszałem, że w części jest wypłacana emerytura temu rolnikowi, a w części jest 

spłacane zadłużenie z tych zaległości. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: to jest tak jak wcześniej powiedziałem, jemu się należy ta 

emerytura. Tak, tak jak Pan Przewodniczący powiedział, nie zgłosił się kiedyś tam, do nas do 

ubezpieczenia społecznego, ale prowadził ta działalność rolniczą. 

Radna Ewa Michalska: podlegał. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: tak, ale, żeby podlegać, trzeba prowadzić działalność rolniczą. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski:  on tam gdzieś płacił przez parę lat, 

potem zaniechał. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: czyli on ma zadłużenie. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski:  tak on ma zadłużenie. 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: a zadłużenie, myślałem, że w ogóle się nie zgłosił. W takich 

przypadkach jest możliwość potrącenia, jeżeli wyrazi zgodę, ze świadczenia. Najpierw otrzyma tą 

emeryturę, jeśli wyrazi zgodę na potrącenie, to my potrącamy zaległe składki. Tylko mówię, że są 

przypadki, gdy osoba taka nigdy się do nas nie zgłosiła, a przychodzi po 25 latach i mówi, ze 25 lat 

temu prowadziła działalność rolniczą do tej pory, no to co my.., udowadnia nam, że rzeczywiście 

tak było, my ją wstecznie ubezpieczamy, czyli okres podlegania ubezpieczeniu ma 25 lat i 



otrzymuje emeryturę. 

Radny Szymon Szczypawka: czy to jest sprawiedliwie? 

Kierownik KRUS Romuald Sarzała: czy to jest sprawiedliwie? Nie wiem. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: Szanowni Państwo, po tak bogatej porcji informacji tutaj ze strony 

Państw gości, proponuję chwilę przerwę. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski:  ogłosił 15 minutową przerwę. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: wznowił obrady po 15 minutowej 

przerwie. 

 

Do punktu 7-go. 

Informacja Dyrektora Gminnego Centrum Kultury i Tradycji Wsi Gminy Gostynin z realizacji 

zadań statutowych w minionym roku. 

Dyrektor GCK Krystyna Janiszewska przedstawiła informację, która stanowi załącznik do 

protokołu. 

Radna Ewa Michalska: chciałam podziękować Pani Dyrektor za przedstawienie informacji 

dotyczącej działania GCK, my jako Komisja Zdrowia, Pomocy Społecznej, Oświaty, Kultury i 

Spraw Mieszkaniowych przyjęliśmy do wiadomości. A ja pozwolę sobie teraz może, krótką taką 

dygresję, może Pani Dyrektor, żeby Pani nie odczuła tego w jakiś sposób taki prawda, część osób 

mnie zna, że ja jestem bezpośrednia i powiem tak. Że sama również jako Przewodnicząca Komisji 

Zdrowia, borykamy się z dużym problemem alkoholowym, no i tu będzie zaraz przedstawiała nam 

Pani Kierownik GOPS-u i dziwi mnie bardzo, nie wiem, może ja jestem troszeczkę dziwna, dziwi 

mnie to, że np. promujemy nalewki na dożynkach, że mamy właśnie najlepszą nalewkę. Ja 

rozumiem, że nalewka służy do celów leczniczych, może pod tym kątem, jest właśnie oprócz tych 

wieńcy dożynkowych, jest ta nalewka. Ale z punktu widzenia, nawet mnie, jako Sołtysa, Radnej i 

Pracownika Ośrodka Doradztwa Rolniczego, to ja np. widziałabym zamiast tej promocji tych 

nalewek, widziałabym zwiększenie estetyzacji na wsi. Że byłby to jakiś konkurs np. na 

najładniejszą zagrodę, na najładniejsze sołectwo, nie wiem. To jest to, co nas widać, bo wjeżdżając 

do naszej gminy, to jest to co nas, również te zadania ma gmina, czyli zachowanie ładu, porządku, 

prawda, tego się wymaga np. od gospodarstw rolnych, jeden z wymogów też jest zachowanie 

czystości na terenie posesji. Sam Pan Kierownik mówił z KRUS-u, że jest np. konkurs na 

gospodarstwo BHP, czyli na gospodarstwo, które właśnie stosuje praktyki bezpieczeństwa i higieny 

pracy. Nie wiem, to jest moja dygresja, ale również jako właśnie Przewodnicząca Komisji, nie 

wiem, może to gdzieś tam zostanie zauważone, może moje uwagi są cenne, nie wiem. A może po 

prostu złe, może ja mam złą wyobraźnie, inaczej to widzę. I brakowało mi np. w tym roku, takiej 

ścisłej współpracy, bo my mamy dwie duże instytucje, które mają służyć kulturze, czyli GCK i GBP 

i brakowało mi takiej bardzo ścisłej współpracy. Żeby te dwie instytucje, które mają spore budżety, 

żeby one wzajemnie się uzupełniały, bo razem można więcej. Czyli i biblioteka i GCK, mamy sporo 

bibliotek, mamy również to, że mamy wiele szkół, na które wydajemy duże pieniądze, można po 

prostu robić wiele rzeczy łącząc, a sami, jak potem w następnej części sesji będziemy zmieniać 

budżet, to sama Pani Skarbnik będzie mówić o tym, że mamy tego budżetu mniej subwencji 

oświaty, więc dla mnie jako Przewodniczącej Komisji, która łączy te wszystkie, to jest duży zakres 

komisji, czyli oświata, zdrowie, mieszkania. No to taka moja uwaga. Tylko przepraszam jeśli tutaj 

Pani Dyrektor odniesie Pani to do siebie, nie maiłam, to takie moje uwagi, które nie do końca mogą 

być uwagami wszystkich Radnych. 

Dyrektor GCK Krystyna Janiszewska: dziękuję za te uwagi, oczywiście postaramy się wziąć je pod 

uwagę. 

Radny Marek Kołodziejski: nie likwidujcie nalewek. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: powiem tak, konkurs na nalewki 

wpisał się w tradycję dożynkową. 

Dyrektor GCK Krystyna Janiszewska: to są malutkie buteleczki, takie 0,25. 

 



Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: tak i myślę, i myślę, że likwidując 

to alkoholizmu nie zniwelujemy na terenie gminy. Czy należy rozpatrzeć jeszcze inny rodzaj 

aktywności dożynkowych, pewnie tak, czy to jest jakiś konkurs estetyzacji, pewnie będzie to 

trudne, bo musielibyśmy jakieś konkretniejsze pieniądze na to wyasygnować, tak jak robi to KRUS, 

ale żeby uatrakcyjnić dożynki w jakieś takie możliwości angażowania się społeczeństwa, jak 

najbardziej tu głos Pani Przewodniczącej Komisji jest zasadny. 

 

Do punktu 8-go. 

Informacja Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej o realizacji zadań statutowych w 

minionym roku. 

Kierownik GOPS Magdalena Dołęga przedstawiła informację, która stanowi załącznik do 

protokołu. 

Na koniec chciałam podziękować Panu Wójtowi, Pani Skarbnik, Pani Sekretarz, za pomoc w 

wykonywaniu swoich obowiązków, tutaj państwu Radnym i Państwu Sołtysom. 

(Radny Marek Balcerzak opuścił salę posiedzenia) 

Radna Ewa Michalska: tą informację Komisja Zdrowia, Pomocy Społecznej, Oświaty, Kultury i 

Spraw Mieszkaniowych przyjęła do wiadomości. 

 

Do punktu 9-go. 

Przyjęcie sprawozdania z realizacji ustawy o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej za rok 

2017 oraz wykaz potrzeb związanych z realizacją zadań w Gminie Gostynin. 

Kierownik GOPS Magdalena Dołęga przedstawiła sprawozdanie, które stanowi załącznik do 

protokołu. 

Radna Ewa Michalska: komisja sprawozdanie przyjęła do wiadomości. 

Radni sprawozdanie przyjęli 14 głosami za. 

 

Do punktu 10-go. 

Przyjęcie sprawozdania z działalności Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego w Gostyninie ds. 

Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie na terenie Gminy Gostynin za 2017 rok. 

Przewodnicząca GZI Małgorzata Krukowska przedstawiła sprawozdanie, które stanowi załącznik 

do protokołu. 

Radna Ewa Michalska: komisja sprawozdanie przyjęła do wiadomości. 

Radni sprawozdanie przyjęli 14 głosami za. 

 

Do punktu 11-go. 

Przyjęcie sprawozdania z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 

stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Gostynin. 

Radna Ewa Michalska: komisja sprawozdanie przyjęła do wiadomości.  

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: zgodnie z art 30a karty nauczyciela, jesteśmy zobowiązani do 

przeprowadzenia corocznej analizy poniesionych wydatków na wynagrodzenia nauczycieli w 

poszczególnych stopniach awansu zawodowego, w odniesieniu do wysokości średnich 

wynagrodzeń nauczycieli podanych w karcie nauczyciela. I chcę powiedzieć, że w jednostkach 

oświatowych Gminy Gostynin w bieżącym roku nie wypłaciliśmy nauczycielom w podziale na 

stopnie awansu zawodowego jednorazowego dodatku uzupełniającego, ponieważ osiągnęli oni 

wynagrodzenie wyższe od wynagrodzenia średniego zagwarantowanego w karcie nauczyciela w 

podziale na stopnie awansu zawodowego. Przypomnę może tak szybciutko, nauczyciel stażysta to 

średnia gwarantowana 2752,92zł, nauczyciel kontraktowy 3055,74zł, nauczyciel mianowany 

3964,20zł, nauczyciel dyplomowany 5065,37zł. W Gminie Gostynin praktycznie 70% to stanowią 

nauczyciele dyplomowani i osiągają oni średnie gwarantowane w karcie nauczyciela ich 

wynagrodzenia. Stąd też Gmina Gostynin nie musiała w tym roku wypłacić dodatkowego 

jednorazowego dodatku uzupełniającego. Jest to oczywiście sytuacja korzystna dla budżetu danego 

roku, nie jest on obciążony, jak gdyby dodatkowymi kosztami, przypomnę tylko, że ta tendencja 



utrzymuje się już u nas od roku 2015. Dla przypomnienia pierwszy taki dodatek jak wypłacaliśmy 

w 2010 roku wynosił ponad 161tys. zł, a zmniejszenie i dojście do poziomu 0zł, też świadczy o tym 

jak gospodarujemy środkami, jak nimi zarządzamy, jeśli chodzi o jednostki oświatowe. Te wypłaty, 

jak gdyby obciążają budżet w przeciągu każdego miesiąca dlatego nie kumulują się w następnym 

roku i nie obciążają budżetu danego roku. Także jeśli chodzi o ta sytuację, to jest korzystna dla roku 

budżetowego. I również ten fakt podlega tutaj podkreśleniu, że te średnie wynagrodzenie naszych 

nauczycieli jest na poziomie gwarantowanym w karcie nauczyciela.  

Radni sprawozdanie przyjęli 14 głosami za. 

 

Do punktu 12-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: zmiany imienia Szkoły Podstawowej im. Leona Kruczkowskiego w Zwoleniu. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 270/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tutaj oczywiście Pan 

Dyrektor wszystkich nas tutaj Radnych zaprasza na uroczystość. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: chciałem tylko dodać, że w ślad za podjętą uchwałą chcielibyśmy 

ja w imieniu własnym, Dyrektor w imieniu całej społeczności szkolnej zaprosić na uroczystość 

nadania imienia i poświęcenia sztandaru szkoły w poniedziałek na godzinę 9.30 do kościoła pw. Św. 

Marcina, będzie to uroczysta msza, po czym będzie złożenie wieńców i wiązanek pod pomnikiem w 

Gaśnem i dalsza część uroczystości w szkole. 

 

Do punktu 13-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów rolnych stanowiących działkę nr 49 o 

pow. 1,03 ha we wsi Skrzany gm. Gostynin. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 271/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 14-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów stanowiących część działki nr 112 o 

pow. 30m2 we wsi Lucień gm. Gostynin. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 272/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 15-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat gruntów rolnych stanowiących działkę nr 406 o 

pow. 0,19 ha we wsi Krzywie gm. Gostynin. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 273/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 16-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie Gminy Gostynin na rok 2018. 

Radny Jerzy Węglewski: chciałem zapytać Panie Wójcie, bo w tym programie opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi jest taki zapis „gmina zapewni karmę społecznym opiekunom zwierząt 

bezdomnym lub pozostającym czasowo bez opieki właściciela z przyczyn przez niego 

niezawinionych”. Chciałem zapytać, czy na terenie naszej gminy tacy społeczni opiekunowie są? 

Jakie warunki trzeba spełnić, żeby takim opiekunem społecznym być? W jakiej formie jest 



zapewniana ta karma dla społecznego opiekuna ewentualnie? Nie wiem, czy są tacy opiekunowie 

społeczni. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: Szanowni Państwo, był taki przypadek w ubiegłym roku, co zmarł 

właściciel na Zuzinowie i sąsiadka, czy sąsiedzi przygarnęli, tam kilka psów było i z racji tego, że ta 

sąsiadka, czy sąsiedzi przygarnęli te psy, po prostu żeśmy wspierali ich poprzez dostarczanie karmy. 

Tu chodzi o tego typu przypadki.  

Radny Jerzy Węglewski: czyli generalnie jako takich społecznych opiekunów w gminie nie ma? 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: nie, nie ma. 

Radny Jerzy Węglewski: ale jeśli ktoś mógłby być takim opiekunem, to nie wiem, ma się zgłosić do 

kogoś z jakimś wnioskiem? Na jakich zasadach? No bo jest zapis w programie, ktoś kto chciałby 

takim opiekunem społecznym być…  

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: bo ja rozumiem, że to byłaby jakaś oddolna inicjatywa, adopcji psa, 

tak?  

Radny Jerzy Węglewski: powiem, tak, jest fundacja Animal Ghost, która przygarnia psy bezdomne, 

nie wiem, czy ona ma wsparcie z naszej gminy w postaci karmy?  

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: ma. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: tak i w postaci.. 

Radny Jerzy Węglewski: ma. Czyli chciałem powiedzieć, że takim społecznym opiekunem jest ta 

fundacja. Jednym z tych opiekunów. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: tak.  

Radny Jerzy Węglewski: teraz na terenie mojego okręgu jest taki człowiek, który ma kilkanaście 

psów w tej chwili, ale to jest bardzo dziwne, bo on przygarnia każdego, który się błąka po wsi i 

karmi go i co ona ma zrobić, czy on może wystąpić do Urzędu Gminy, żeby takie.. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: tak, my to po prostu zbadamy, czy to po prostu jest.. 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: nie, bo to są jego psy. 

Radny Jerzy Węglewski: to nie są jego. Nie wiem właśnie jakie dowody musi przedstawić, że to nie 

są jego psy, że on te psy przygarnia. No tylko o to mi chodzi, no bo jest zapis, który jest martwy 

praktycznie.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie, no ten zapis nie jest martwy, on się pojawił właśnie po to, 

żeby takie sytuacje, kiedy osoba, nie wiem, umiera, idzie do aresztu, idzie do szpitala.. 

Radny Jerzy Węglewski: ja właśnie dlatego pytam o te zasady. Czy są określone jakieś zasady? 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie ma kto się zająć psem, to zajmuje się nim z reguły sąsiad, 

nie wiem, ktoś z dalekiej rodziny, ewentualnie niby osoba obca, a która chce pomóc zwierzęciu i tej 

osobie, która nie może czasowo się opiekować swoim zwierzęciem. Natomiast jeżeli chodzi o to, co 

nam tu Pan Radny przedstawił, to po prostu trzeba złożyć pismo do Urzędu Gminy i ewentualnie 

gmina rozważy, nie wiem, umieszczenie psów, albo w Animal Ghoście i później przekazanie do 

schroniska, ewentualnie na czas kiedy, od momentu, kiedy ten człowiek przygarnął tego psa do 

momentu, kiedy gmina się nim nie zajmie, dostarczy mu karmę. Ale na ten czas kiedy on się 

zaopiekuje bezdomnym zwierzęciem do momentu umieszczenia go w schronisku. Natomiast gmina 

nie dokarmia psów, których właścicielem jest konkretna osoba.  

Radny Jerzy Węglewski: no tak, ale jeżeli te psy są  podrzucane, on je po prostu przygarnia.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: jeżeli są podrzucane, to trzeba wykonać telefon do Urzędu 

Gminy, ewentualnie napisać pismo. Osoba, która się tym zajmuję odłowi nam tego psa, umieści go 

w klatce.  

Radny Jerzy Węglewski: znam te procedury, wiem jak to funkcjonuje, bo te psy biegają po wsi 

kilka dni, ktoś tam im da jeść i później przy tym człowieku zostaje od którego dostaje jeść, bo 

człowiek z litości da mu jeść. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: no tak dlatego gmina czasowo do momentu, kiedy przyjmie go 

schronisko dostarczy mu karmę, ale tylko do momentu, kiedy nie przejmie go schronisko. 

Radny Jerzy Węglewski: ja rozumiem, że jeżeli się zgłosi, ewentualnie, ja w imieniu jego napisze 

pismo.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: jak najbardziej tak. 



Radny Jerzy Węglewski: czyli sprawa będzie w jakiś sposób załatwiona. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: to jest jakiś taki sposób, żeby tych 

psów było mniej tych bezdomnych, bo załóżmy ten piesek bezdomny, tak jak mówisz, piesek 

bezdomny zostanie przeze mnie przygarnięty, czy musi być wiedza na ten temat gminy, ja go łatwiej 

złapię i wtedy się go przekazuje, tak? 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: i jeszcze, jeżeli ten człowiek, chce tego psa adoptować, gmina 

ewentualnie pokryje koszty sterylizacji, czy kastracji, ewentualnie opieki weterynaryjnej, jeżeli taka 

jest potrzebna i ten pies zostaje zaadoptowany przez właściciela i wówczas gmina go nie karmi.  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: i takie usługi finansujemy dla Animal Ghost. 

Radny Jerzy Węglewski: ale sam zapis jest taki i trudno go było zrozumieć na jakiej zasadzie on 

funkcjonuje. Jeżeli żadnych przepisów i tutaj przyjętych zasad nie ma, ko takim opiekunem 

społecznym może zostać, n jakich zasadach, to przepis jest martwy.  

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie, no przepis nie jest martwy.. 

Radny Jerzy Węglewski: to Pani mi przedstawi jakie zasady.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: po to jest ten zapis „społeczny opiekun”, żeby uregulować 

takie sytuacje, których nie przewidują przepisy. 

Rady Jerzy Węglewski: ale zapisu takiego nie ma, co oznacza ten zapis? 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: a że definicji nie ma? 

Radny Jerzy Węglewski: „kto jest traktowany jako terenowy opiekun społeczny zwierząt” 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: tu nie ma terenowy opiekun, tylko społeczny opiekun, czyli 

ktoś, kto robi to społecznie bez pieniędzy. 

Radny Jerzy Węglewski: czyli jest gdzieś zapisane to? Nie ma.  

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie ma definicji, rozumiem, że Pan Radny chce.. 

Radny Jerzy Węglewski: czyli jest to uznaniowo przez Urząd traktowane. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: ja opisałam jaka sytuacja miała miejsce, kiedy ten społeczny 

opiekun się pojawia, tak? Rozumiem, że Pan Radny chce, żeby ten zapis, czyli definicja znalazła się 

w programie?  

Radny Jerzy Węglewski: myślę, że powinna być, bo jeżeli ktoś chciałby zostać, a nie wie na jakich 

zasadach, no to.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: dobrze, rozważymy tą propozycję, przez zmianę uchwały 

umieścimy definicję, tej nazwy w programie. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: może i słusznie. 

Radny Stanisław Wasiński: ja mam pytanie, odnośnie, u Ciebie tego Pana, co ma to schronisko, on 

wtedy o tą wodę tutaj walczył tak, to ten?  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: nie, tam jest hodowca. 

Radny Jerzy Węglewski: tamten to jest hodowca.  

Radny Stanisław Wasiński: traf był taki, że z naszej okolicy też tam trafił piesek, nie wiem, jakim 

tam sposobem i po miesiącu, czy po półtora, tzn. to było ogłoszone w internecie, że znaleziony pies 

i właściciel po prostu wypatrzył i poznał tego psa i pojechali Ci właściciele po tego psa, to on był 

tam leczony w Kutnie. 

Radny Jerzy Węglewski: tak, oni dbają o psy. 

Radny Stanisław Wasiński: wycinali mu wrzody i sterylizacja, to praktycznie, odnośnie ceny nie 

powiem, ale dość pokaźną sumę zapłacili temu Panu. To teraz nie wiem, bo jak tam dwóch jest, to 

teraz nie wiem, któremu. 

Radny Jerzy Węglewski: tzn., ten to jest, tak jak mówię, to jest taki człowiek, który przygarnie 

każdego psa, który się błąka koło niego, przygarnie, tzn. da mu jeść i ten pies już zostaje u niego w 

obejściu.  

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: to jest normalne. 

Radny Szymon Szczypawka: to jak najbardziej te kryteria ten człowiek tutaj spełnia. 

Radny Jerzy Węglewski: on je spełnia. 

Radny Szymon Szczypawka: skoro nie są jego, tylko przygarnia te psy. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: no tak, ale gmina nie może dopuścić do tego, żeby na terenie 



gminy były gospodarstwa, gdzie będzie kilkanaście psów i gmina je będzie karmić. A może być tak 

później, że będą ludzie takie sytuacje wykorzystywać.  

Radny Szymon Szczypawka: trzeba byłoby się zainteresować. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: lepiej byłoby, gdyby część tych psów trafiła do schroniska.  

Radny Jerzy Węglewski: te psy powinny trafić do odłowienia. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: niech zostawi sobie część psów, a część psów trafi do 

odłowienia i do schroniska. Niech ten Pan się zgłosi. 

Radny Jerzy Węglewski: te psy, że tak powiem są na uwięzi. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: czyli są agresywne? Nie? 

Radny Jerzy Węglewski: no różne są psy, od małego do dużego. One są w tej chwili powiązane na 

łańcuchach. Słyszałem głosy, że temu człowiekowi zarzucają, że on krzywdę czyni tym 

zwierzęciom. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: no dobrze, ale ten człowiek niech się zgłosi do Urzędu, żeby 

gmina mogła dalej coś zacząć działać. 

Radny Jerzy Węglewski: ale to jest człowiek.., on się nie zgłosi. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no to myślę, że… 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: to w takim przypadku poprosimy Pana Radnego o wskazanie 

miejsca i nazwiska tego Pana.  

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: dokładnie. 

Radna Ewa Michalska: ja się jeszcze odniosę, co do tego planu, dlatego, że to dotyczy nie tylko, w 

ogóle zwierząt bezdomnych, albo po jakiejś sytuacji takiej ekstremalnej. Bo również mamy tutaj 

wzmiankę w następnym paragrafie odnośnie zwierząt gospodarskich. I to dotyczy, jak gdyby.., ten 

ogólny zapis, jest po to, żeby właśnie w takich sytuacjach, gdzie jest, zdarzenia są losowe, w różnej 

sytuacji, w sprawie np. zwierząt gospodarskich, jest to pożar, czy tam jakieś inne sytuacje, że 

zabiera się komuś zwierzęta, bo są takie sytuacje w Polsce, bo ktoś zaniedbał, to np. jeśli chodzi o 

zwierzęta gospodarskie, to też wskazuje się już tutaj w tym programie, wskazuje się konkretne 

gospodarstwo, gdzie można, bo nie może sobie gmina pozwolić na to, żeby nie było takiego 

programu, bo w tym momencie, to bez programu nie możemy funkcjonować. Więc ten program 

przyjmujemy, a pieniądze, które są wydawane i w poprzednich latach były, to są ogromnie duże 

pieniądze.  

(Radna Elżbieta Tyszkiewicz wyszła z sali posiedzenia), 

Radna Ewa Michalska: więc, żeby to w jakiś sposób zmniejszyć te koszty, no to wszelkie działania 

podjęła gmina także w poprzednim roku już, że troszeczkę inaczej jest gospodarowane i naprawdę 

zwraca się uwagę. Więc ja też wiem, że są pewne oszczędności, bo mieliśmy w poprzednich latach 

duże koszty związane właśnie z bezdomnościom. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: 120-130tys. zł. 

Radna Ewa Michalska: 120-130tys. zł, jak pamiętam, więc.., a teraz jest to mniej, bo działania są 

pod tym kątem. Więc też nie możemy dopuszczać do tego, że w każdej miejscowości znajdzie się 

osoba, która będzie te pieski przygarniała, bo lubi zwierzęta i możemy potem mieć duży problem, 

jeżeli np. dopuścimy do tego, żeby nadmierna ilość tego była, dlatego, że potem okazuje się, że 

jeżeli tej osoby brakuje w tym gospodarstwie potem, która prowadzi taką ilość, to może być dopiero 

duży problem dla gminy. Więc tutaj uważam, że ten program jest zrobiony dobrze. Ogólnie to jest 

tak, żeby naprawdę przeciwdziałać, a to, że wspiera tutaj Animals, oni bezpośrednio działają, gmina 

wspomaga, więc tutaj, ja też mogę powiedzieć, że nie mam takich problemów, nigdy nie było. Jak 

pojawia się jakiś piesek bezdomny naprawdę zgłaszamy jako sołtysi, są bardzo szybkie interwencje. 

Także myślę, że ten program może wymaga akurat.., ale myślę, że jest dobry. 

Radny Jerzy Węglewski: oczywiście się zgodzę z tym, że jeśli chodzi o zwierzęta gospodarskie, 

które wymagają opieki, jest wskazane w tym programie konkretne gospodarstwo z imienia 

nazwiska, miejscowość i wszyscy czytając ten program wiemy, gdzie takie zwierzę może trafić i 

trafi. A jeżeli mówimy o psach i kotach, na które wydajemy 120tys. zł. 

Radna Ewa Michalska: już mniej. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: w programie mamy 60tys. zł.  



Radny Jerzy Węglewski: ale zawsze później w wykonaniu wychodzi.  

Radna Ewa Michalska: było dużo więcej w poprzednich latach. 

Radny Jerzy Węglewski: wykonanie zawsze z poprzednich lat mówi, że te kwoty są co roku różne. I 

jeżeli jest ten zapis właśnie, że jeżeli chodzi o zwierzęta gospodarskie jest konkretnie wskazane to 

gospodarstwo i ta osoba, która będzie się opiekować. A przy tych bezdomnych jest tylko zapis, że 

gmina zapewni karmę i nic więcej nie ma, nie wiadomo, kto to ma być.. 

Radna Ewa Michalska: przecież jest w programie. 

Radny Jerzy Węglewski: nie ma.. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: w paragrafie 5 jest zapisane.. 

Radny Jerzy Węglewski: Pani Ewo, ja pytam, jeżeli jest zapis „gmina zapewnia karmę społecznym 

opiekunom zwierząt” 

Radna Ewa Michalska: odpowiedział, Pan Wójt, czy pani Sekretarz. 

Radny Jerzy Węglewski: niestety nie, bo nie ma wytycznych. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: zwierzęta gospodarskie też nie będziemy przejmować, na razie nie 

musieliśmy, ale nie będziemy przejmować na lata, tylko na okres gdy się uda je zagospodarować. 

Radny Jerzy Węglewski: ze zwierzętami gospodarskimi to nie ma problemu, żeby je 

zagospodarować. One nas kosztują dużo mniej. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: można to wziąć przy 

następnej modernizacji pod uwagę. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: oczywiście. Ale paragraf 5 trzeba czytać jako całość ust. 1, jaki 

i ust. 2. W par. 1 jest zapis „Bezdomnym zwierzętom z terenu wyznaczonego administracyjnymi 

granicami gminy Gostynin zapewnia się miejsce w schronisku” i jest podana nazwa schroniska. 

Natomiast w par. 2. „Gmina zapewni karmę społecznym opiekunom zwierząt bezdomnych  lub 

pozostających czasowo bez opieki właściciela z przyczyn  przez niego niezawinionych”. I 

wyjaśniłam Panu tą nawę, jaka była intencja. 

Radny Jerzy Węglewski: powinien być zapis, kto tym opiekunem może być. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: ktoś kto wyraża wolę. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: dobrze, nie ma problemu poprawimy ten program, żeby był 

zrozumiały.  

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: troszkę tak, ja tu 

podzielam słowo Pana Radnego. Tu należałoby trochę sprecyzować to określenie „społeczny 

opiekun” 

Radny Jerzy Węglewski: nie jest to jasne. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: moim zdaniem, jak ktoś wyraża wolę, nie trzeba mieć uprawnień 

do opieki nad psem. Ktoś kto wyraża wolę zaopiekowania się danym zwierzęciem.  

(Radna Elżbieta Tyszkiewicz wróciła na salę posiedzenia). 

Radny Jerzy Węglewski: drugie pytanie, jeżeli taki człowiek się zgłasza, ten człowiek tu na mojej 

wsi ma 15 piesków i on się zgłosi do Państwa i teraz na jaki okres on będzie miał tą pomoc. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: ale ten Pan dopuścił do takiej sytuacji, że tych psów ma 15, bo 

powinien 5 lat temu, albo nie wiem 8, zgłosić się do Urzędu Gminy i wyjaśnić. 

Radny Jerzy Węglewski: Pani Sekretarz, ten Pan wypuści te wszystkie psy poza swoje ogrodzenie i 

one będą bezpańskie, bo one nie są jego.  

Radna Ewa Michalska: jak lubi psy to nie wypuści. 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: ja myślę, ze problem można rozwiązać, tylko proszę przyjść 

do Urzędu Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tak jest. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   

Uchwała nr 274/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 17-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: podziału Gminy Gostynin na okręgi wyborcze oraz ustalenia ich granic, numerów i 



liczby radnych wybieranych w każdym okręgu. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: okręg zostają w tych samych granicach, jak były, nie ma tutaj 

żadnych zmian. Jeśli chodzi o liczbę mieszkańców to ona lekko spadła. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 275/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 18-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: wyboru sołtysa sołectwa Zaborów Stary-Stanisławów oraz wyznaczenia terminu 

przewodniczącego zebrania. 

Proponuje się zebranie zwołać na dzień 23.03.2018r. w świetlicy w Zaborowie Starym, termin I 

godz. 17.00, termin II godz. 18.00, Na Przewodniczącego zebrania wyznacza się Radnego Marka 

Balcerzaka. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: proponujemy tutaj właśnie 23 marca, dosyć szybki termin, z uwagi 

na to, że zbliża się okres poboru podatków, dlatego chcemy jak najszybciej wybrać sołtysa. A żeby 

nie wchodzić w tydzień przedświąteczny dlatego termin 23 marca. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 276/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 19-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

w sprawie: rozpatrzenia skargi Barbary i Henryka Kompa na działalność Wójta Gminy Gostynin. 

Radny Zbigniew Osmałek odczytał protokół pokontrolny Komisji Rewizyjnej z dnia 7 marca 

2018r., który stanowi załącznik do protokołu. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 277/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 20-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę Nr 246/XXXVIII/2017 Rady Gminy Gostynin z dnia 18 grudnia 2017 r. w 

sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gostynin. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: Szanowni Państwo zanim przejdziemy do omawiania i analizy 

projektu tej uchwały, ja chciałbym do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Gostynin złożyć autopoprawkę. Wnoszę o zmianę uzasadnienia dotyczącego 

objaśnień do uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gostynin tj. punkt 22 

wydatki majątkowe pozycja 2.2 WPF i wykreślenie zapisów następującej treści: „zmniejszenia o 

kwotę 200tys. zł na zadaniu pod nazwą „Przebudowa i rozbudowa stacji uzdatniania wody w m. 

Lucień”. Wykreślenie zapisu: „Zwiększenia o kwotę 75tys. zł na zadanie pn. „Przebudowa drogi 

gminnej w m. Helenów” i wykreśleniu zapisu: „Zwiększenia o kwotę 125tys. zł na zadanie pn. 

„Przebudowa drogi gminnej w m. Lucień”. Pozostałe wartości Wieloletniej Prognozy Finansowej 

nie ulegają zmianie. Wiąże się to z tym, że jeszcze mocno analizujemy zadanie „Przebudowę stacji 

uzdatniania wody w m. Lucień”, być może uda się to zrobić jako zadanie dwuetapowe dwuletnie. 

Zrealizować je w tym roku, a ewentualnie finansowo dopiąć w roku 2019. Stąd taka zmiana. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: czyli efekt końcowy, 

mówiąc już wprost jest taki, że zostaje 1mln. zł na SUW? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: kolejna autopoprawka do uchwały zmieniającej uchwałę 

budżetową, gdzie wnoszę o zmianę w załączniku pn. „Wydatki na zadania inwestycyjne na 2018 

rok nie objęte wykazem przedsięwzięć Wieloletniej Prognozy Finansowej”, polegają na usunięciu 

zmiany w zadaniu „Przebudowa i rozbudowa stacji uzdatniania wody w m. Lucień”, tj. 

pozostawieniu wartości 1mln. zł, na zadaniu.  

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: bo to brakowało trochę 

tego dwustronnego, tak? 



Wójt Gminy Edmund Zieliński: i zniesieniu zadań „Przebudowa drogi gminnej w m. Helenów” o 

wartości 75tys. zł oraz „Przebudowa drogi gminnej w m. Lucień” o wartości 125tys. zł. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: czyli to są dwie jak 

gdyby autopoprawki? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: tak. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: Szanowni Państwo, no 

nie wiem, czy chcecie dyskusje nad tymi autopoprawkami? Czy to już wiadomo o co chodzi.  

Radny Szymon Szczypawka: czyli drogi zostają wykreślone, a stacja uzdatniania wody zostaje. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no tu Pan Radny 

Szczypawka, tak to podsumował. Czyli głosujemy nad pierwszą autopoprawką, kto jest „za”? 

Radny Jerzy Węglewski: autopoprawki się nie głosuje, bo to jest zmiana do wniosku do zmiany 

budżetowej, czyli nie głosujemy autopoprawki, bo nie przyjęliśmy zmian. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no słusznie, bo tutaj z 

Panią Skarbnik troszkę ustalałem w międzyczasie, z resztą Państwo widzieliście, ale teraz po 

zastanowieniu, zgadza się. 

Radny Jerzy Węglewski: bo nie przyjęliśmy budżetu. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tak zgadza się nie 

przyjęliśmy budżetu. No tak, czyli Pan Wójt zaproponował i Pan Wójt zrezygnował. 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: to chodziło tylko o to, że na Komisji przyjmowaliśmy inny projekt. 

A ta autopoprawka była przedstawiona dzisiaj. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ale rzeczywiście nie było 

to przyjęte i tutaj wypowiedź Pana Radnego Węglewskiego tutaj jak najbardziej akceptuje. 

(Radna Marzena Staniszewska i Radna Ewa Michalska wyszły z sali posiedzenia). 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: to ja pozwolę sobie pokrótce omówić zmiany dokonane w tych 

dwóch uchwałach. Jeśli chodzi o WPF, to główne zmiany polegały na tym, iż dokonano zmian w 

roku 2017 i wykazaliśmy w WPF już faktycznie wykonane plany finansowe. Tym samym 

aktualizując wszystkie wartości WPF do wykonania budżetu roku 2017 i tutaj szybciutko powiem, 

wynik budżetu roku 2017, 381.294,38zł deficyt, na planowany w projekcie budżetu 6mln. zł, 

zmniejszony do 3mln. zł i zeszliśmy do wartości 381.294,38zł. Jednocześnie spadł nam dług Gminy 

Gostynin, do najniższego poziomu, jaki do tej pory Gmina Gostynin miała, to jest wartość 

2.846.679,50zł, co stanowi 6% wykonanych dochodów ogółem, a według starego wskaźnika 

maksymalny procent to 60%. Także dla Gminy Gostynin za rok 2017 wynosi on 6%. Główna 

zmiana dokonana w WPF, dotyczy zmiany w zakresie realizacji przedsięwzięcia, tj. programu 

realizowanego przy współpracy Regionalne Partnerstwo Samorządów Mazowsza dla aktywizacji 

społeczeństw informacyjnego w zakresie e-administracji i geoinformacji i tutaj zmieniliśmy łączne 

nakłady finansowe i limity wydatków na poszczególne lata, tj. w 2018 roku na to zadanie mieliśmy 

przeznaczone 20.530zł, chodzi o wkład własny w realizację tego projektu, wartość po zmianie 

wynosi 24.132zł, natomiast limit wydatków na 2019 rok przed zmianą wynosił 965zł, po zmianie 

wynosi 1.197,48zł. Zmiana w realizacji tego przedsięwzięcia, była wynikiem niewykorzystania 

środków przez Samorząd Województwa Mazowieckiego w poprzednich latach, stąd te wartości 

zostały przesunięte na lata kolejne. Jeśli chodzi o pozostałe wartości wykazane w WPF, to one są 

tożsame z uchwałą zmieniającą budżet. I tutaj główne zmiany dotyczą przede wszystkim po stronie 

dochodowej, zmniejszenia subwencji dla naszej Gminy Gostynin. Tutaj ostateczna subwencja 

oświatowa została zmniejszona przez Ministerstwo Finansów o kwotę prawie 436.158zł. Stąd też 

musieliśmy dokonać pewnych zmian w budżecie, zmniejszając wydatki na oświatę i wychowanie o 

tę wartość. Jak również dostaliśmy również już ostateczną informację, decyzję Wojewody 

Mazowieckiego w sprawie planów finansowych na 2018 rok i również dokonaliśmy korekty 

dotacji. 

(Radna Ewa Michalska wróciła na salę posiedzenia) 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: w przypadku Urzędów Wojewódzkich tj. zmniejszenie o wartość 

1.860zł, w przypadku pomocy społecznej, na składkach na ubezpieczenia zdrowotne za osoby 

pobierające niektóre świadczenia z pomocy społecznej tutaj mamy zmniejszenie o wartość 2.200zł. 



W przypadku wydatków związanych z wypłatą świadczeń programu rządowego 500+, tutaj mamy 

korektę decyzji Wojewody, zmniejszone środki o 187tys. zł. W przypadku świadczeń rodzinnych i 

świadczeń z funduszu alimentacyjnego tu mamy zwiększenie o 61tys. zł na wypłatę tychże 

świadczeń i jeszcze dwie korekty w zakresie zasiłków okresowych i celowych i pomoc w naturze 

tutaj mamy zmniejszenie wypłaty tych świadczeń o wartość 4tys. zł, a w przypadku zasiłków 

stałych zwiększenie o wartość 5tys. zł. Wprowadziliśmy również do budżetu program rządowy 

kartę dużej rodziny i tutaj przyznane środki na ten cel mamy 393zł na rok 2018. Jeśli chodzi o 

wydatki bieżące, to tutaj dokonaliśmy zmiany w zakresie dostarczania wody, zwiększyliśmy plan 

wydatków bieżących o kwotę 4.500zł, z przeznaczeniem na różne opłaty i składki tj. dzierżawy 

gruntów leśnych pod studnię głębinową w m. Stanisławów Skrzański. W zakresie transportu i 

łączności, tutaj gro zmian dotyczyło zmian dokonanych w wydatkach realizowanych w ramach 

funduszu sołeckiego, w zakresie przedsięwzięć drogowych tj. sołectwo Niecki, Skrzany, Zaborów 

Stary-Stanisławów, Nowa Wieś i Halinów, przeznaczyły swoje środki z bieżącego utrzymania dróg 

gminnych, na środki dotyczące, zwiększające wartości przebudowy dróg gminnych na zadania 

inwestycyjne.  

(Radna Marzena Staniszewska wróciła na salę posiedzenia) 

(Radny Piotr Piotrowski wyszedł z sali posiedzenia). 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: czyli łączna kwota zmniejszenia z wydatków remontowych w 

zakresie funduszu sołeckiego na drogach, tj. 51.543,60zł i o tą wartość zwiększyliśmy zadania 

inwestycyjne na wniosek sołectw. Jeśli chodzi o gospodarkę gruntami i nieruchomościami, tutaj 

zmniejszyliśmy plan wydatków bieżących o kwotę 8.102zł, z zakupu usług pozostałych i 30tys. zł z 

kar i odszkodowań wypłacanych na rzecz osób fizycznych. Część tych środków przeznaczyliśmy na 

wprowadzenie nowego zadania do budżetu, tj. wykup działki w m. Solec o wartości z odszkodowań 

przesunęliśmy 20tys. zł, jak również sołectwo Solec-Wrząca przeznaczyło na to zadanie również 

zmieniając swój wniosek, przedsięwzięcie w ramach funduszu sołeckiego na zadanie dotyczące 

zakupu działki w m. Solec w ramach funduszu sołeckiego rezygnując z zadania dotyczącego 

remontu świetlicy o wartości 17.836,55zł. Jeśli chodzi jeszcze o wydatki bieżące, dokonaliśmy 

zmian w zakresie administracji publicznej, tj. skorygowaliśmy plan wydatków na skutek 

zmniejszonych dotacji zgodnie z decyzjami Wojewody, w zakresie Urzędów Wojewódzkich o kwotę 

1860zł zmniejszyliśmy wydatki. W zakresie Urzędu Gminy zmniejszyliśmy plan wydatków 

bieżących o kwotę 4tys.zł z zakupu usług pozostałych, w pozostałej działalności zwiększyliśmy 

wydatki o kwotę 6tys. zł na zakup usług pozostałych, zmniejszając jednocześnie wydatki na zakup 

materiałów i wyposażenia o kwotę 2tys. zł. W zakresie OSP wydatków bieżących dokonaliśmy 

zmniejszenia planu wydatków o kwotę 7tys. zł z zakupu usług remontowych dotyczących naszych 

strażnic i 2tys. zł zmniejszenia z różnych opłat i składek z przeznaczeniem na zwiększony plan 

wydatków bieżących o wartości 9tys. zł, tj. na zlecenie, na wynagrodzenie bezosobowe dodatkowej 

umowy kierowcy OSP. W zakresie oświaty i wychowania, tak jak powiedziałam, wszystkie wydatki 

w jednostkach naszych oświatowych uległy zmniejszeniu. Plan tych środków w wyniku korekty 

naszej subwencji ostatecznej oświatowej, stąd też zmniejszyliśmy o 436.158zł plan wydatków 

jednostek oświatowych na rok 2018. W zakresie wydatków kultury i dziedzictwa narodowego 

wprowadziliśmy do realizacji zadanie o wartości 20tys. zł, na realizację mazowieckiego 

instrumentu aktywizacji sołectw Mazowsze 2018 na dofinansowanie zadania pn. „doposażenie GBP 

w Gostyninie z/s w Solcu w sprzęt komputerowy i książki. Planowana wartość dofinansowania to 

50%, na ten moment zabezpieczamy 100% kosztów realizacji całego zadania. Natomiast te środki 

przesunęliśmy z wydatków zaplanowanych na oczyszczanie miast i wsi o wartości 20tys. zł. 

(Radny Piotr Piotrowski wrócił na salę posiedzenia). 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: jeśli chodzi o domy i ośrodki kultury, świetlice i kluby to tutaj 

również dokonaliśmy zmian na skutek zmiany, tak jak wcześniej powiedziałam, realizacji 

przedsięwzięcia dotyczącego sołectwa Solec-Wrząca oraz sołectwo Miałkówek-Budy Lucieńskie 

również dokonało zmian dotyczącego realizacji w ramach środków przeznaczonych na świetlicy 

wiejskiej. W zadaniach inwestycyjnych dokonaliśmy zmian z zakresu infrastruktury wodociągowej 

i sanitacyjnej wsi i tutaj zmniejszyliśmy o kwotę 20tys. zł zadanie pn. „Rozbudowa sieci 



wodociągowej w m. Górki Pierwsze”, zwiększyliśmy o kwotę 20tys. zł zadanie pn. „Rozbudowa 

sieci wodociągowej w m. Gorzewo” oraz zmniejszyliśmy o kwotę 10tys. zł zadanie pn. 

„Rozbudowa sieci wodociągowej w m. Zwoleń”, dokumentacja projektowa. Łączna kwota 

zmniejszeń na infrastrukturze wodociągowej i sanitacyjnej wsi tj. 10tys. zł. W zakresie dróg 

publicznych gminnych tutaj zwiększyliśmy wydatki o kwotę 71.543,60zł i te zwiększenia dotyczą 

zmiany tutaj w zakresie funduszy sołeckich, sołectw, o których wspomniałam, sołectwa Halinów, 

które przeznaczyło 9tys. zł na zadania dotyczące „Przebudowy drogi gminnej w m. Halinów”. 

Sołectwo Nowa Wieś również na drogę dotyczącą „Przebudowy drogi gminnej w m. Halinów”, 

przeznaczyło 9.905,28zł. Sołectwo Skrzany przeznaczyło również na „Przebudowę drogi gminnej w 

m. Halinów” 6.800zł. Dokonaliśmy jeszcze zmiany w zakresie sołectwa Zaborów Stary-

Stanisławów, tutaj również zwiększenie na wydatki majątkowe 15.298,54zł i sołectwo Niecki 

również zadanie inwestycyjne w ramach funduszu sołeckiego 10.539,78zł. Wprowadziliśmy 

również do realizacji nowe zadanie o wartości 20tys. zł, tj. „Budowa zjazdu z drogi gminnej, na 

drogę wojewódzką w m. Górki Pierwsze”. Jeśli chodzi o gospodarkę mieszkaniową, to tutaj 

zwiększyliśmy zadania o kwotę 20tys. zł, tj. wprowadzenie nowego zadania dotyczącego „Budowy 

siłowni zewnętrznej na działce gminnej w m. Sokołów”. Realizacja tego zadania również dotyczy 

złożonego już wniosku o pomoc finansową z budżetu województwa mazowieckiego w ramach 

mazowieckiego instrumentu aktywizacji sołectw Mazowsze 2018. Na ten moment 

zabezpieczyliśmy 100% kosztów całego zadania, planowana wartość dofinansowania to 50% całych 

kosztów. I pozostałe zadania w zakresie gospodarki mieszkaniowej, dotyczą właśnie zadania 

dotyczącego „Wykupu działki w m. Solec” z przeznaczeniem pod parking szkolny. Jeśli chodzi o 

pozostałą działalność, to tutaj tak jak już wspomniałam regionalne partnerstwo samorządów, 

dokładamy do tego zadania 3.602zł, niewykorzystane w roku 2017 środki. Jeśli chodzi o Urzędy 

Gmin, to zdejmujemy z budżetu 20tys. zł z zadania inwestycyjnego, tj. „Zakup samochodu 

osobowego”, są to oszczędności, które zostały w budżecie po realizacji już tego zadania. 

Zwiększamy również o 10tys. zł wydatek inwestycyjny dotyczący „Zakupu i wyposażenia 

używanego lekkiego samochodu strażackiego dla OSP w Kazimierzowie” i te środki pochodzą ze 

zmniejszonych wydatków na wydatki bieżące oraz w wysokości 10tys. zł z dróg publicznych 

gminnych. W zakresie oświaty i wychowania to jest zmiana dotycząca doposażenia stołówki 

szkolnej w m. Białotarsk, mieliśmy zaplanowane 15tys. zł na zakup dotyczący patelni 

gastronomicznej. Okazało się, że w tej chwili ceny tych zakupów nieco spadły stąd też 

proponujemy, żeby na tą patelnię gastronomiczną na doposażenie stołówki przeznaczyć kwotę 

8.900zł, a w ramach tych środków wprowadzić nowy zakup inwestycyjny, również niezbędny do 

doposażenia tejże stołówki, tj. piec gastronomiczny o wartości 8.900zł. I to są wszystkie zmiany, 

które dokonaliśmy w uchwale zmieniającej budżet. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 278/XLI/2018 została przyjęta 13 głosami za i 1 przeciw i stanowi załącznik do 

protokołu. 

 

Do punktu 21-go. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały 

zmieniającej uchwałę Budżetową Gminy Gostynin na 2018 rok. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  Radni do projektu uchwały uwag nie wnieśli. 

Uchwała nr 279/XLI/2018 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

 

Do punktu 22-go. 

Informacja Przewodniczących komisji o realizacji wniosków komisji. 

 

Komisja Zdrowia Pomocy Społecznej Oświaty Kultury i Spraw Mieszkaniowych:  

wniosków nie wypracowała. 

 

Komisja Budżetu i Finansów:  



wniosków nie wypracowała. 

 

Komisja Porządku Publicznego, Spraw Obywatelskich i Ochrony Przeciwpożarowej:  

wniosków nie wypracowała. 

 

Komisja Rewizyjna: wniosków nie wypracowała. 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego Rolnictwa Leśnictwa i Ochrony Środowiska:  

wniosków nie wypracowała. 

 

Do punktu 23-go. 

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: Pani Radna Sulma pyta o świetlice w Skrzanach, ewentualnie o jakieś 

wsparcie finansowe na kontunuowanie tego remontu. Obecne warunki atmosferyczne nie 

pozwalają, żeby cokolwiek tam robić. Rozważamy z Wójtem, tak jak w ubiegłym roku, był taki 

program wsparcia Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji na remonty tego typu 

obiektów. Kiedy będzie nabór, w zeszłym roku był w kwietniu, więc jeżeli już to będziemy 

próbowali pozyskać w ten sposób te środki. 

Pan Radny Piotrowski, zechciałby Pan przypomnieć, czego dotyczyły te interpelacje, bo nie 

pamiętam. 

Radny Piotr Piotrowski: dotyczyły przede wszystkim zjazdu i znaków drogowych w Górkach 

Pierwszych. 

Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: jest w budżecie zjazd w tej chwili. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: a znak został już poprawiony. 

Sołtys sołectwa Marianka-Górki Pierwsze Jerzy Sztopel: ale napisy są niewyczyszczone, 

zamalowane są. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: dobrze sprawdzę to. 

Pani Radna Michalska, pismo do Starostwa w sprawie drogi Solec, poprawa poboczy, pewnie 

będzie chciała Pani do wiadomości? 

Radna Ewa Michalska: tak bym prosiła do wiadomości i prosiłabym o dosyć pilne wysłanie tego 

pisma. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: ja myślę, że to będzie poniedziałek, wtorek. 

Kolejne pytanie Pani Radnej tj. sprawa działki pod ten parking przy szkole, z tego co wiem, chociaż 

ja tego pisma nie widziałem, Wójt widział, Pani odpowiedziała. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: na razie kwota jest zadeklarowana 41tys. zł. 

Radna Ewa Michalska: ta Pani odpowiedziała pismem, tak?  

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: tak.  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: oficjalnie na piśmie. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: sprawa remontu na boisku przy szkole w Solcu. Jesteśmy na etapie 

sprawdzania ofert.  

Radna Ewa Michalska: jeśli ja bym mogła, panie Wójcie, właśnie po to pytam, dlatego, że to 

działanie i ta inwestycja dotycząca boiska, no to toczy się jeszcze w roku 2016, 2017, no i 

chciałabym, żeby w tym roku 2018 był finał, dlatego moje tu pytanie, jest marzec, żeby naprawdę 

było to wykonane, żeby ułatwić.. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: wpłynęło kilka ofert, ale jest rozpiętość bardzo duża, najniższe 

oferty są rażąco niskie, w związku z tym oferenci muszą nam udowodnić, ze są w stanie za tą kwotę 

zrobić. Jesteśmy w trakcie uzupełniania dokumentów i wtedy podpiszemy stosowną umowę. 

Radna Ewa Michalska: bardzo bym tu Panów Wójtów prosiła o to, dlatego, że przyjdzie czas, gdzie 

mogą dzieci wyjść, oni naprawdę nie mają gdzie realizować swoich zadań z zakresu kultury 

fizycznej, więc bardzo bym prosiła. 

Radny Jerzy Węglewski: panie Wójcie, ja nie zgłaszałem interpelacji dotyczącej drogi powiatowej 

Sokołów-Osiny, ponieważ planowałem samodzielnie się zgłosić do Zarządu Dróg Powiatowych z 



prośba o poprawę nawierzchni tej drogi, ale jeżeli będzie pismo z Urzędu, proszę o dopisanie tej 

drogi. Jest to droga powiatowa, ta część gruntowa wymaga pilnej naprawy nawierzchni, 

uzupełnienia dużych wyrw, dziur w kilku miejscach. Będzie pismo do ZDP, to proszę dołączyć tą 

drogę do pilnych napraw. Miałem iść sam, ale jak już będzie pismo z Urzędu, to proszę tą drogę w 

tym piśmie dołączyć. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: dobrze. 

 

Do punktu 24-go. 

Przyjęcie protokołu, z poprzedniej sesji.  

Protokół z obrad XL Sesji Rady Gminy został przyjęty 14 głosami za.  

 

Do punktu 25-go. 

Sprawy różne i wolne wnioski. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: ja tylko w kwestii porządkowej, chodzi o wyodrębnienie funduszu 

sołeckiego, jeżeli Rada podtrzymuje dalej wolę wyodrębnienia funduszu sołeckiego, to 

niepotrzebna jest uchwała, natomiast jeżeli Rada byłaby tego zdania, że od tego roku bieżącego 

rezygnujemy, od 2019 roku, przepraszam, bo to by dotyczyło 2019 roku, rezygnujemy z 

wyodrębnienia funduszu sołeckiego należałoby do końca marca podjąć uchwałę. Ja oczywiście 

rekomenduję, żeby dalej ten fundusz sołecki wyodrębniać, jest to jak gdyby swoisty budżet 

obywatelski, jak i w miastach realizuje się, więc uważam, żebyśmy dalej dali możliwość 

decydowania sołectwom o przeznaczaniu tych środków i takiej uchwały nie podejmujmy. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: pewnie tak. Na ten 

moment tak. 

Szanowni Państwo jeszcze w sprawach różnych, żeby już nie przedłużać, to w liczbie pism, które 

Państwo otrzymaliście, które były kierowane bezpośrednio do Rady, albo do Przewodniczącego 

Rady, większość z nich jak gdyby została już omówiona lub załatwiona na dzisiejszej sesji. 

Radna Ewa Michalska: na komisjach. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: na komisjach. Wydaje mi 

się, że tu pozostały dwa takie znaczące, to jak gdyby zajęcie stanowiska przez Pana Wójta odnośnie 

budynku proponowanego przez Starostwo. I drugie pismo informacja odnośnie opinii w sprawie 

biblioteki. Proszę Pana Wójta o jakąś informację. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: jeśli chodzi o sprawę budynku i przejęcia po byłym ośrodku 

zdrowia, analizowaliśmy to jeszcze wielokrotnie od ostatnich spotkań. Osobiście ja z 

pracownikami, kierownikami referatów, jesteśmy przekonani, że nie warto. A dalej podtrzymać 

kwestię budowy nowego budynku. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: Panie Wójcie, wiedzę, ze 

dyskusji nie ma, poprosiłbym o odpowiedź dla Zarządu. Umówmy się na termin. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: w poniedziałek. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tak? I do wiadomości do 

Przewodniczącego Rady Gminy, ponieważ już ten termin mamy troszeczkę.. 

A tak w ogóle ja nie byłem na komisjach, przepraszam bardzo, nie wiem, czy Państwo 

dyskutowaliście o.., w odpowiedzi na pismo w sprawie wydania opinii dotyczącej zamiaru 

połączenia GPB w Gostyninie.. 

Radna Ewa Michalska: tak, było to pismo na komisji. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: jak zostało to pismo 

przez komisję.. 

Radny Piotr Piotrowski: to pismo było na Komisji Rozwoju, ale nie było obecności Pana Wójta 

także.. 

Radna Ewa Michalska: nie, nie, nie, to było na Komisji Oświaty.  

Radny Piotr Piotrowski: ale ja mówię o budynku. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: o budynku tak, ale 

mówimy o oświacie. Jak w związku z tą opinią.., co dalej? 



Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie ma możliwości w tej chwili połączenia obydwu tych 

instytucji, dlatego, że zarówno Biblioteka Główna w Warszawie, jak i Krajowa Rada Biblioteczna 

wydały opinie negatywne. Teraz zostało Urzędowi Gminy skierować skany tych dwóch pism i 

prosić o opinię Ministra Kultury, ale w sytuacji, kiedy dwie instytucje wydały opinię negatywną, 

Ministerstwo też da opinie negatywną.  

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: czyli co dalej? 

Sekretarz Gminy Marzena Bulińska: nie połączymy ich. 

Radny Szymon Szczypawka: pozostanie bez zmian. 

Radna Ewa Michalska: to było na komisji. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ja nie byłem, a też 

chciałem mieć taka informację. 

Radna Ewa Machalska: jeszcze wracając do tego pierwszego pisma, Pana Przewodniczącego 

odnośnie budynku. Jeśli zdanie, tutaj wola Pana Wójta jest taka, że rezygnujemy całkowicie, to jaka 

alternatywa Panie Wójcie teraz, jeśli chodzi o nowy budynek? Bo my przeznaczamy pieniądze już 

któryś rok z kolei, w budżecie zostawiamy i jak Pan widzi teraz rozwiązanie i zmniejszenie, tak.., 

no bo gmina płaci dzierżawy dwóch budynków, jakie koszty to my wiemy, Pani Skarbnik nam 

wcześniej przedstawiała. Teraz była jakaś alternatywa, przynajmniej na okres taki, który ten nowy 

budynek by zaistniał, nie ma, Pana Wójta jest wola, że definitywnie nie wchodzi, tak, i nie będzie 

tutaj rozmowy. No to teraz, co Panie Wójcie z tym nowym budynkiem, z tą działką, z projektami? 

Proszę o odpowiedź. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ja uważam, że słuszne 

jest to pytanie, ale w takiej sytuacji, kiedy zawsze…, kiedy jest decyzja na nowy budynek, no 

myślę, że dżentelmeńsko musimy się umówić, że ta budowa rozpocznie się pod przewodnictwem 

już nowej Rady i nowego Pana Wójta, oczywiście być może, że tego samego lub tej samej Rady, ale 

uważam, że to powinna zrobić jedna kadencja. Czyli po prostu nowy Wójt, nowa Rada, żeby zaczęli 

budowę i skończyli. Czyli niech się nowy Wójt, nowa Rada zajmie tym od listopada.  

Radna Ewa Michalska: przepraszam Panie Przewodniczący, ale moje pytanie było do Pana Wójta, 

nie do Przewodniczącego.   

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ja wiem, ja wiem, 

oczywiście. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: oczywiście ja cały czas podtrzymuję wolę budowy nowej siedziby 

na tej działce, którą pozyskaliśmy, mamy spokojnie jeszcze czas do 2020 roku, żeby tą budowę 

rozpocząć, pod ewentualnym skutkiem tego, że musimy oddać działkę, więc jest trochę czasu 

oczywiście. Sprawa toczy się nam z poprzednim projektantem, nie mamy do końca jej rozwiązanej, 

żeby zlecić opracowanie nowej dokumentacji musimy zamknąć tamten etap.  

Radna Ewa Michalska: a czy chociaż światełko jest, czy możemy to zamknąć i kiedy? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: tak, w najbliższym czasie. 

Radny Jerzy Węglewski: ja mam takie pytanie jeszcze, Panie Przewodniczący, czy my jako Rada 

nie powinniśmy zająć jakiegoś stanowiska, w sprawie tego budynku, jako odpowiedź do Starostwa, 

bo pismo jest skierowane do Wójta i do Rady Gminy, żebyśmy podjęli decyzję. Myślę, że takie 

decyzje strategiczne to podejmuje Rada, a nie jednoosobowo Pan Wójt, prawda? Wydaje mi się, że 

powinno to być przegłosowane. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no proszę bardzo, ja 

wniosku nie postawię. 

Radny Jerzy Węglewski: zdanie Wójta uznaliśmy, ale decyzję powinna podjąć Rada w takiej 

kwestii, tak mi się wydaje, że to jest bardzo ważna sprawa, nie jest to jakaś tam mała inwestycja 

tylko strategiczna dla Gminy, prawda? I my jako Rada powinniśmy podjąć uchwałę, decyzję. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: słusznie, ale tutaj 

uchwała nie została przygotowana żadna, no bo ja nie wiedziałem, jak to zrobić. Czy to będzie na 

zasadzie złożenia wniosku, głosowania teraz przez kogoś z Państwa Radnych i jak gdyby również 

akt tego głosowania będzie wymieniony w piśmie Pana Wójta, no to już zależy od Państwa 

Radnych. Jak sprecyzujecie wniosek ja go poddam pod głosowanie. 



Radny Jerzy Węglewski: wniosek powinien wyjść od Pana Wójta, skoro nie ma takiej uchwały, 

chyba, że podejmuje decyzje... 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: w Wieloletniej Prognozie Finansowej mamy zabezpieczone środki i 

to jest dla mnie na razie zobowiązujące. Budowa nowej siedziby. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no tak. 

Radna Ewa Michalska: mieliśmy już dwa lata w WPF budowę, odkładaliśmy inne inwestycje pod 

kątem budowy nowego obiektu. Jak to się zadziało.., no my też decyzje, jeśli chodzi o projektantów, 

to nie Rada wybierała, tylko Pan Wójt wybierał, więc tutaj powinno być jakieś, też Rada, tutaj 

popieram kolegę Węglewskiego, jeśli dzisiaj jest zbyt późno, to spotkajmy się po niedzieli, w 

przyszłym tygodniu, cała Rada, wraźmy swoją opinie, ustalmy jakieś wnioski i odpowiedzmy 

wtedy, bo ja rozumiem wola, a pismo faktycznie było i również do Rady. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tzn. nie pismo jest do 

Przewodniczącego kierowane. 

Radna Ewa Michalska: acha, to przepraszam. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ale oczywiście wniosek 

można złożyć, ja nie widzę przeszkód, żeby go poddać pod głosowanie.  

Radny Jerzy Węglewski: moim zdaniem powinna być propozycja uchwały Pana Wójta, że 

zostajemy przy budowie i będziemy budować i przegłosować uchwałę. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: była moja propozycja projektu budżetu, który został przyjęty i to 

oznacza, że jest akceptacja na ten moment. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: rzeczywiście pismo jest 

jak gdyby w głównej mierze do Przewodniczącego, nie do Rady. 

Radna Ewa Michalska: ale Przewodniczącego Rady, wybiera Rada. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no tak, ja słucham. 

Radny Marek Kołodziejski: i trochę śmiesznie wyjdziemy, bo żeśmy dawali powiatowi nadzieję, że 

załatwimy tą sprawę pozytywnie, a teraz damy odpowiedź negatywną. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ja was poinformowałem, 

inicjatywa uchwałodawcza Rady wiecie jaka jest, trzech, czy czterech Radnych, jeżeli ktoś by 

chciał taką uchwałę przygotować. 

Radna Ewa Michalska: tak niepoważnie podchodzimy do tego. 

Radny Jerzy Węglewski: powinna być uchwała, to co mówię, uchwała Rady, że zostajemy przy 

budowie, odrzucamy tą propozycję i Starostwo wie co chcemy. Przecież można jeszcze jedną sesję 

zrobić nadzwyczajną w tej sprawie, przegłosować jedną uchwałę. 

Radna Elżbieta Tyszkiewicz: tylko żeby wszyscy byli Panie Przewodniczący, spotkać się i 

porozmawiać. Radna Ewa Michalska: powołać wspólna komisję. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ok tylko teraz sobie tak 

myślę, jak w sprawach różnych to możemy sobie trochę podyskutować, co w sytuacji, kiedy 

przegłosujemy, ze budynek przejmujemy? Myślicie, że Pan Wójt to zrobi? 

Radny Jerzy Węglewski: jeżeli taka będzie decyzja Rady, to nie będzie miał wyjścia Panie 

Przewodniczący, skoro Rada tak zdecyduje. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tego się obawiam, że 

jeżeli nie znajdziemy konsensusu rzeczywiście i Pan Wójt ma przekonanie do tej budowy, no tak 

wybiegam trochę w przyszłość, no przyjmiemy ten budynek bez zaangażowania się Pana Wójta, 

cztery miesiące upłynie, pewnie ten budynek będzie stał, potem zwróci się do Rady, uchwałę 

zmienią, nie mam pojęcia jak to dobrze zrobić. 

Radny Jerzy Węglewski: ale nie wiemy jaka będzie decyzja Rady, tego jeszcze nie wiemy. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: ale załóżmy. 

Radna Ewa Michalska: myślałam, że w 2014 roku, jak przychodziliśmy do Rady, to będziemy 

kończyć tą kadencję w nowym budynku, naprawdę, wierzyłam w to, że można przez cztery lata 

pobudować gminę i cieszyć się z tego, że będzie stało. Jesteśmy w 2018 roku nie mamy, dalej 

mamy dzierżawę budynku, więc, nie wiem. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: wszyscy wiemy, jaka jest przyczyna, tak? Przyczyna jest taka, ze 



mamy projekt, mamy pozwolenie na budowę, mamy praktycznie wszystko i możemy ogłaszać 

przetarg, tylko mamy za mało pieniędzy w budżecie. Ale to Państwo powiedzieliście, że więcej nie 

dacie. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tak. 

Radna Ewa Michalska: tzn. że mamy mało pieniędzy w budżecie i nie będziemy robić budynku? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: tego projektu nie możemy, ponieważ on jest dużo droższy niż 

mamy zabezpieczone w budżecie. Wygaszony program dofinansowania i to były przyczyny, dla 

których, żeśmy wycofali się z tego projektu, ale nie z budowy nowego budynku. 

Radna Ewa Michalska: ale historie znamy Panie Wójcie, historię tego projektu i budynku znamy. 

Radny Jerzy Węglewski: nie możemy budować, bo projektu nie mamy Panie Wójcie, projekt jest w 

Sądzie, tak? Czyli nie mamy projektu i taka jest przyczyna. Gdybyśmy byli właścicielem tego 

projektu, wtedy można byłoby myśleć, ale jeżeli nie jesteśmy właścicielem projektu, no to nie 

możemy nic zrobić, prawda?  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: byliśmy właścicielem. 

Radny Jerzy Węglewski: gdyby Pan budżet tak zaproponował, żeby starczyło na ta bogatą wersję 

wtedy, bo teraz się okaże, że cena tego budynku może wzrośnie, przy tych cenach materiałów jakie 

są, będzie tak samo drogi, jak ten co trzy lata temu. Tak będzie, bo ja widzę, pracuję w firmie 

stalowej i widzę jakie są ceny, one już wzrosły i jeszcze wzrosną. Jest około 60-70% wzrost cen 

przez rok.  

Radny Marek Kołodziejski: dlatego ja mówię, budynek był i coś już było, jeżeli rezygnujemy z 

budynku tzn. my nic nie mamy. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tym bardziej to co kolega 

Radny powiedział, że jeżeli wzrost cen ma być.. 

Radny Jerzy Węglewski: chyba, że poczekamy na spadek cen trzy, cztery lata. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: to, rzeczywiście może.. 

Radny Marek Kołodziejski: to już następna Rada będzie się martwić. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: tak jest. Szanowni 

Państwo, jeżeli nie ma konkretnych wniosków, to ja myślę, że dyskusję nad budynkiem zamykam i 

po prostu trzeba przyjąć odpowiedź Pana Wójta, która będzie skierowana do Zarządu i do nas 

oczywiście zaraz was o tym drogą elektroniczną poinformuję, żebyście też wiedzieli jaka jest 

odpowiedź. 

Radna Ewa Michalska: mam pytanie do Pana Wójta, i tu bym prosiła też o takie zapewnienie, bo 

trudno mi jest powiedzieć, byłam na zebraniu sprawozdawczym mojej jednostki OSP Solec, która 

należy do jednostki ratownictwa krajowego i obawy strażaków są takie, że oni mają w tym 

momencie tylko jeden sprawny samochód. Tatra, która jest już wiekowa, jest eksponatem, 

odmówiła posłuszeństwa, nie nadaje się do tego, żeby przegląd techniczny uzyskała, praktycznie 

jest, można powiedzieć, wrakiem stojącym w garażu i obawy są takie, czy jeżeli starci ta jednostka 

w tym ratownictwie krajowym tą swoją podległość, bo to jest jednostka dysponująca sprzętem 

ciężkim, czy jest takie zagrożenie, że jednostka może wypaść, jako jednostka ratownictwa 

krajowego? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: myślę, że w takiej sytuacji, w ciągu pierwszego roku od razu nie, 

ale na pewno będzie wtedy czas na uzupełnienie. 

Radna Ewa Michalska: czyli takie zagrożenie jest? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: powinna jednostka, która jest powołana do systemu mieć dwa 

samochody. 

Radna Ewa Michalska: no właśnie, więc od razu moja prośba, no szkoda by było, żebyśmy tracili 

jednostkę. Wiadomo, że z tego ratownictwa krajowego my jakieś środki pozyskujemy. Może 

wystąpić po prostu do wszelkich władz, również Pan jako Komendant, bo również się do Pana 

zwracam, jako Komendanta.. 

Radny Marek Kołodziejski: Prezesa. 

Radna Ewa Michalska: Prezesa, przepraszam, o to wsparcie, bo i obawy moich strażaków i mnie 

jako Sołtysa, jak również Radnej, żeby wspomóc, żeby tej jednostki po prostu nie tracić.  



Wójt Gminy Edmund Zieliński: tak jak mówię nie będzie to tak szybko, ponieważ znam wiele 

jednostek z krajowego systemu z innych gmin, które też maja tylko po jednym samochodzie i są w 

krajowym systemie. 

Radna Ewa Michalak: sam Pan Wice Wójt był na naszym zebraniu strażackim OSP, widział również 

potencjał, który tam jest, czyli młodzież, która jest w tej jednostce, jest przeszkolona i ma chęć i to 

jest bardzo ważne, dlatego, że, to nie tylko, że jednostka istnieje, ona może gdzieś tam w jakimś 

dużym rankingu nie jest, że wyjeżdża wiele razy, ale jest w gotowości, no i są pewne obawy, 

dlatego tutaj jest moja prośba taka, bardzo bym Pana Wójta prosiła o to i Pana Wice Wójta, żeby 

tutaj wsparli te działania moje.  

Radna Marzena Staniszewska: ja do Pana Wice Wójta mam prośbę, bo już to mówiła na Komisji 

Rozwoju i tylko przypominam się o tych dwóch sprawach najważniejszych, które były przekazane 

na moim terenie. 

Z-ca Wójta Andrzej Szyszka: sprawa płotu i sprawa znaku. 

Radna Marzena Staniszewska: tak, dziękuję ślicznie. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: dziękuje, w sprawach 

różnych pozostała nam jeszcze prezentacja. Czy Pan Wójt podtrzymuje jeszcze tą prezentacje? 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: to już Państwa wola. 

Radna Ewa Michalska: oczywiście, że tak, w sprawach różnych. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: no ja pytam tylko. 

Radna Ewa Michalska: jest przygotowane, tam pracownik Urzędu siedzi i czeka. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: dobrze. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: a więc inwestycje zrealizowane w 2017 roku, jedne z większych 

takich finansowo, to były termomodernizacje szkół podstawowych w Emilianowie, Lucieniu, Solcu 

i Sierakówku. Zakres robót budowlanych przeprowadzonych w każdej ze szkół był bardzo zbliżony 

i zawierał roboty ogólnobudowlane: docieplenie ścian zewnętrznych, częściowe docieplenie 

dachów, wymianę stolarki okiennej i montaż oświetlenia zewnętrznego. W zakresie instalacji 

elektrycznych, to wymieniliśmy instalacje odgromowe i zamontowaliśmy oświetlenie zewnętrzne. 

W zakresie instalacji sanitarnych, zamontowano głowice termostatyczne, częściowo wymieniono 

grzejniki i zamontowano nagrzewnice. Ogólna wartość zrealizowanej inwestycji opiewała niemal 

na kwotę 2,4mln zł. W każdej ze szkół został wykonany monitoring zużycia energii w postaci 

montażu liczników i instalacji oprogramowania umożliwiającego odczyt pomiarów w dowolnym 

momencie. Na to zadanie otrzymamy dofinansowanie 845tys. zł, w tym roku i 495tys. zł w 

ubiegłym roku. Zrealizowaliśmy w roku 2017 też szereg odcinków dróg, to były aż 23 odcinki na 

terenie całej gminy w różnych miejscowościach. Przebudowa dróg obejmowała wykonanie: 

podbudowy z kruszywa łamanego, warstwy nawierzchniowej z masy bitumicznej i poboczy 

utwardzonych. Przebudowy dróg gminnych za kwotę blisko 2,7mln zł zrealizowano łącznie 9km 

nawierzchni bitumicznej. Zrealizowaliśmy też place zabaw i ćwiczeń rekreacyjnych w 

miejscowościach tj. Gaśno, Legarda i Bierzewice, place zabaw za kwotę 42,5tys. zł. Zakres 

obejmował: opracowanie dokumentacji projektowej, zakup wraz z montażem zabawek oraz sprzętu 

do ćwiczeń rekreacyjnych. To co już wspomniał kolega Zastępca, że w ubiegłym roku udało na się 

pozyskać dofinansowanie z MSWiA na modernizację remiz Ochotniczych Straży Pożarnych. 

Otrzymaliśmy 60tys. zł dotacji z Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji do tego 

dołożyliśmy z naszego budżetu 40tys. zł, czyli łącznie kwota 100tys. zł poza normalnym budżetem 

strażackim, poszło tona trzy jednostki OSP: Sokołów, Helenów i Lucień. Za tą kwotę i przy 

własnym udziale finansowym poszczególnych remiz udało się zrealizować remonty sal 

dydaktycznych oraz garaży dla wozów bojowych. W roku 2017 udało nam się powołać dwa nowe 

punkty przedszkolne. W tej chwili mamy na terenie gminy pięć punktów przedszkolnych 

nieodpłatnych oczywiście. Także porównując się z rokiem 2010, gdzie nie było ani jednego miejsca 

dla dzieci poniżej zerówki, tak w tej chwili mamy już pięć tych oddziałów powołanych na terenie 

gminy. Czy jeszcze będą potrzeby? Potrzeby pewnie jeszcze by były, ale nie ma możliwości 

lokalowych, bo w pozostałych trzech szkołach, przy teraz ośmioklasówce, po zmianie w systemie 

oświaty, nie ma po prostu miejsca w tych szkołach, żeby można było zrealizować kolejne punkty 



przedszkolne. Stworzenie punktu przedszkolnego w szkole w Sierakówku wiązało się przede 

wszystkim z opracowaniem dokumentacji projektowej uzgodnionej z rzeczoznawcą ds. ppoż. I 

inspektorem sanitarnym oraz pracami budowlanymi polegającymi na wydzieleniu i dostosowaniu 

pomieszczenia łazienki dla najmłodszych. Oczywiście każdy punkt przedszkolny wymaga 

dodatkowego wyjścia ewakuacyjnego i to rodzi problemy z lokalizacją. W Sierakówku zakres prac 

budowlanych w szczególności obejmował: wydzielenie pomieszczenia łazienki – montaż ścian 

działowych, montaż glazury i terakoty, wykonanie przeróbek instalacji wod.-kan. oraz c.o., montaż 

brodzika, umywalek i toalet dostosowanych do wzrostu dzieci. Punkt przedszkolny w Białotarsku. 

Podobnie jak w Sierakówku wiązało się również z opracowaniem dokumentacji projektowej 

uzgodnionej z rzeczoznawcą ds. ppoż. I inspektorem sanitarnym oraz prace budowlane polegające 

na wydzieleniu i dostosowaniu pomieszczenia łazienki i szatni dla najmłodszych. W zakresie prac 

budowlanych w szczególności było: przebicie nowych otworów drzwiowych, zamurowanie starych, 

wydzielenie pomieszczenia szatni – wyburzenie ściany działowej, uzupełnienie płytek na ścianach 

w łazienkach, wymiana toalet i umywalek dostosowanych do wzrostu dzieci. Poza takimi 

inwestycjami oczywiście zrealizowaliśmy parę zadań z zakresu gospodarki wodno-ściekowej i tak 

m. in.: 

1. Rozbudowa sieci wodociągowej w m. Helenów, długość sieci wodociągowej 1217m. Koszt 

zadania 181.879,60zł. Zadanie zrealizowano przy dofinansowaniu z Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie w formie pożyczki w wysokości 

175.000,00zł. 

2. Rozbudowa sieci wodociągowej w m. Jastrzębia, długość sieci wodociągowej 427,1m. Koszt 

zadania 70.174,16zł. Zadanie zrealizowano przy dofinansowaniu z Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie w formie pożyczki w wysokości 

67.000,00zł. 

3. Rozbudowa sieci wodociągowej w m. Strzałki, długość sieci wodociągowej 332,1m. Koszt 

zadania 49.899,71zł. Zadanie zrealizowano przy dofinansowaniu z Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie w formie pożyczki w wysokości 

40.000,00zł. 

4. Rozbudowa sieci wodociągowej w m. Kazimierzów, długość sieci wodociągowej 187,2m. Koszt 

zadania 27.883zł. 

Z zakresu gospodarki wodno-ściekowej:  

1. Budowa sieci kanalizacji sanitarnej w m. Sokołów, długość sieci kanalizacyjnej 1.341,6m. 

Łączny koszt zadania 567.784,92zł, dofinansowanie z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie w formie pożyczki w wysokości 480.000,00zł. 

2. Budowa studni głębinowej w m. Józefków, wykonano odwiert studni do głębokości 42m. Koszt 

zadania 65.651,21zł. Zadanie zrealizowano przy dofinansowaniu z Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie w formie pożyczki w wysokości 

55.000,00zł.  

Ponadto zostały opracowane dokumentacje projektowe na: 

1. Przebudowę i rozbudowę Stacji Uzdatniania Wody w m. Lucień, koszt zadania 42.681,00zł. 

2. Rozbudowę sieci wodociągowej w m. Górki Pierwsze, Gulewo, Zieleniec, Solec, Kazimierzów, 

Aleksandrynów-Zuzinów. To są projekty dokumentacji przygotowane do realizacji na ten rok. 

Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: dziękujemy bardzo. 

Radna Ewa Michalska: ja mogę się odnieść Panie Wójcie? To powiem, że jestem trochę taka 

przerażona, bo jak przychodziłam do Rady 8 lat temu, to około 100tys. zł kosztował kilometr 

asfaltu, dziwi mnie teraz, że to się potroiło 300tys. zł, bo jeżeli 2.700tys. zł podzielimy na 9km, to 

300tys. zł kosztuje km drogi asfaltowej. Nie wiem, czy to wynika z takiego dużego wzrostu cen 

podbudowy asfaltu, czy to wynika.., nie wiem z czego. Ja nie jestem budowlaniec, ja tylko umiem 

liczyć, podzieliłam to sobie i bardzo proszę.., bo te drogi są takim naszym priorytetem, dlatego, że 

trzeba do każdej działalności, do szkoły, do Urzędu jakoś dojechać, dlatego te drogi takie są ważne, 

bo tych dróg mamy bardzo, bardzo dużo. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: 100tys. zł za km to ja takiej ceny nie pamiętam.  



Radna Ewa Michalska: ale ja pamiętam, przychodząc do Rady, 8 lat temu, ja pamiętam. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: odcinki jakieś tam za 100tys. zł, ale nie kilometrowe, to tak. 

Natomiast też pamiętajcie Państwo, że na przestrzeni, ja bynajmniej tych 7 lat, które zajmowałem 

się budową dróg to też zmieniliśmy troszeczkę i podwyższyliśmy standard, bo były odcinki, które 

robiliśmy praktycznie na istniejącej podbudowie, nie dokładaliśmy kruszywa łamanego, nic, tylko 

po prostu na to poszedł asfalt, wtedy mogło to tyle kosztować. Natomiast teraz nauczeni 

doświadczeniem, że potem zaczynają one się łamać, dajemy 8cm podbudowy, niezależnie od tego 

jaki jest materiał tam już wcześniej nawieziony i dodajemy pobocza, to na pewno powoduje.. 

Radna Ewa Michalska: może, nie mam odniesienia Panie Wójcie, bo w poprzedniej kadencji nie 

zrobiłam nawet cm asfaltu, więc nie wiem, ile to kosztowało, to wiem co teraz i mogłam sobie ten 

ostatni rok, więc tutaj nie będę się wypowiadała, nie jestem specjalistą od budowy dróg.  

Wójt Gminy Edmund Zieliński: Rębów jak realizowaliśmy, chociaż Rębów to jest z dwiema 

warstwami, to tam było, dokładnie nie pamiętam, 521m i zapłaciliśmy 380tys. zł, za 521m. 

Radna Ewa Michalska: no tak, ale tam poszło Panie Wójcie, Rębów to była, można powiedzieć 

autostrada, pobocza, rowy, przysiółki. 

Wójt Gminy Edmund Zieliński: dlatego ja mówię, za 100tys. zł km drogi nie zbudujemy. 

Radna Ewa Michalska: ja mam tylko taką uwagę, no bo to już jest późno, człowiek może być 

zmęczony. 

 

Do punktu 26-go. 

Zakończenie obrad Sesji. Zakończono o godz.  17.45 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski podziękował Radnym, Wójtowi 

Gminy, Z-cy Wójta Gminy, Sekretarzowi Gminy, Skarbnikowi Gminy, Prezesowi ZK, 

Kierownikom Urzędu Gminy, Sołtysom i wszystkim obecnym za uczestnictwo w obradach XLI 

Sesji Rady Gminy i zamknął je. 

 

Protokółowała: 

A. Maślana    

Przewodniczący Rady Gminy 

                Tomasz Bronisław Lewandowski 

 

 

 

 

 


